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Zdravica k jubileu 

 
 

V roku 2009  nám pribudli dvaja noví čle-
novia – manželia Dovhunovci. Nenápadní, 
pomerne „mladí“, priateľskí, sympatickí. 
Helka – usmievavá, srdečná osôbka, Milan 
– nenápadný, usmievavý, vždy ochotný 
pomôcť, čo hneď využilo mnoho členov 
najmä pri vynášaní a ukladaní batožiny. Čas 
plynul a Milan nijako nevystupoval z radu. 
Brala som ho ako dobrého kamaráta. 
 

        Prišiel rok 2020 a boli voľby do Rady 
Asociácie polio, Milan sa dostal na kandi-
dátku. Prekvapením bolo, že dovtedajší 
predseda Štefan Grajcár nechcel už ďalej 
vykonávať funkciu predsedu. Dlho sme 
rozmýšľali nad novým predsedom, až padla 

voľba na Milana. Osobne som mala aj obavy, že nie je dosť priebojný, že ne-
bude sa vedieť presadiť. OMYL! 
  

     Zrazu tu bol človek, ktorý sa postavil na čelo AP, dokázal riešiť rôzne hákli-
vé situácie, organizovať programy na jednotlivých pobytoch, zaviedol posie-
lanie pohľadníc k narodeninám, čo členovia veľmi ocenili, najmä tí, ktorí už 
nevládzu zúčastňovať sa na našich akciách a mnoho ďalších aktivít. Ku kaž-
dému problému sa postaví priamo a tvrdí, že každý problém sa dá riešiť. Veď 
sa na neho aj obracajú členovia s rôznymi otázkami. Nepozná slovo panika. 
         

     V Republikovej Rade SZTP zastáva funkciu podpredsedu. Klobúk dolu – 
predseda ako má byť. A pretože 16. novembra oslavuje okrúhle jubileum 75 
rokov, prajeme mu pevné zdravie do ďalších rokov, nech sa mu darí ako dote-
raz, nech je šťastný v kruhu svojej rodiny, ale aj medzi nami. 

                                                                                                 
  Alica Suchá 
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Európska konferencia o polio a PPS a Valné zhromaždenie Európskej únie 
polio v Nancy, Francúzsko 

Úvod 

     Prv než opíšem podrobnejšie, čo sa udialo počas jednotlivých dní celého trojdňové-
ho podujatia, ešte jedna osobitná i osobná poznámka: len niekoľko dní pred cestou 
(v utorok 16. mája) som doma dosť nešťastne spadol tak, že som si myslel, že ešte 
v ten deň skončím s kolenom „lepšej“ nohy na operačnom stole. Skončil som však 
našťastie len na urgente v nemocnici na Antolskej (odviezla i doviezla ma sanitka), 
tam ma zröntgenovali, prehmatali a inak vyšetrili (však to mnohí dobre poznáte...), 
koleno obviazali, dali mi tabletky proti bolesti a poslali domov s tým, že sa im mám 
ukázať koncom nasledujúceho týždňa. Na nohu som sa však nedokázal postaviť a už 
som sa rozlúčil s cestou do Francúzska, veď ani z bytu som sa po vlastných nedokázal 
dostať a na svoj vozík som stále ešte len čakal... Keď ma sanitári po troch hodinách na 
urgente vyložili doma v predizbe, nestačil som sa čudovať – kde sa vzal, tu sa vzal, 
čakal ma tam vozík, ideálne riešenie, o akom sa mi pred chvíľou ani nesnívalo. Moja 
Gizka totiž nelenila a hneď na to, ako ma odviezli, začala konať, teda zavolala, komu 
inak – nášmu predsedovi Milanovi, tušiac, že on určite niečo vymyslí. A aj vymyslel, 
šmahom ruky nielen riešenie našiel, ale ho  hneď aj zrealizoval: vytiahol z komory 
Helenkin starší, aktuálne nepoužívaný vozík, utrel z neho prach, naložil do auta a ani 
nie za hodinu zazvonil Gizke, že je tu, u nás na Žehrianskej v Petržalke takmer pred 
dverami. Takže Francúzsko sa vďaka Milanovej akčnosti stalo opäť reálnym – koleno 
po pár dňoch už bolelo menej, už som sa vedel postaviť i prejsť pár krokov, vozík mi 
v tejto situácii veľmi pomohol, o týždeň po páde sme už s ním na zadnom sedadle 
fičali na západ... Vďaka, Milan!  

    Ako sme avizovali už v predchádzajúcich číslach Informátora, tohtoročné Valné 
zhromaždenie Európskej únie polio (EPU) sa uskutočnilo v dňoch 25. – 27. mája 
v Nancy na severovýchode Francúzska. Tohtoročné VZ bolo však oproti tým 
z posledných rokov špecifické v tom, že spolu s ním sa konala aj medzinárodná Eu-
rópska konferencia o polio a postpoliomyelitickom syndróme. Presnejšie a poctivejšie 
treba povedať, že popri konferencii, ktorá bola významom, účasťou a svojimi dosah-
mi oveľa väčšou udalosťou, sa uskutočnilo aj Valné zhromaždenie EPU. 

     Prípravu konferencie v plnom rozsahu mala v rukách Polio France, národná asociá-
cia obrnárov vo Francúzsku (má menej ako 500 členov), čo bolo pre túto početne nie 
až tak veľkú organizáciu s malými organizačnými kapacitami dosť veľké sústo. Tak či 
onak, príprava konferencie trvala viac ako rok a napriek istým ťažkostiam sa ju orga-
nizátorom podarilo uskutočniť vo vopred plánovanom formáte a rozsahu. 
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Streda, 24. 5., deň prvý:  
Naložili sme do auta všetko, čo bolo treba, zapli navigáciu a po pol desiatej sme vyra-
zili na cestu, cieľovou stanicou prvého dňa bol Augsburg, známe historické mesto asi 
90 kilometrov západne od Mníchova, resp. 550 kilometrov od Bratislavy. Nancy je 
totiž od Bratislavy vzdialené takmer tisíc kilometrov a netrúfal som si zvládnuť to za 
jeden deň, preto sme si približne v polke cesty naplánovali prestávku. Išlo sa fajn, 
rakúske i nemecké diaľnice sú rýchle a bezpečné, pred šiestou sme boli na mieste, 
ubytovali sme sa v príjemnom hoteli na kraji mesta a po dosť horúcom a únavnom 
dni sme dosť skoro zaľahli. 

Štvrtok, 25. 5., deň druhý:  
Hneď po raňajkách sme opäť na ceste, do Nancy máme nejakých 450 kilometrov, 
s jednou prestávkou na pumpe sme okolo tretej boli pred hotelom, kde som chvíľu 
blúdil, kým som trafil na to správne poschodie podzemnej garáže (v tej prvej úrovni, 
kde som najprv zaparkoval do prvého voľného boxu, to bolo len na krátkodobé státie 
do dvoch hodín).  

Väčšina účastníkov piatkovej konferencie či sobotňajšieho Valného zhromaždenia 
prichádzala v priebehu štvrtka, v čase nášho príchodu vo foyer hotela Mercure, ktorý 
sa stal „hlavným“ stanom účastníkov z krajín mimo Francúzska, prebiehali živé zvíta-
nia a diskusie starých známych, ale aj nových tvárí. Tie pokračovali aj v priebehu spo-
ločnej večere a neskôr až do neskorého večera. Načim ešte dodať, že popoludní sa 
uskutočnilo stretnutie členov Polio France, niečo ako naša výročná členská schôdza, 
ako hostia sa jej mohli zúčastniť aj účastníci z iných krajín.  

Piatok, 26. 5., deň tretí:  
Je to deň D celého podujatia – hneď po skorých raňajkách sa z hotela všetci presú-
vame do kongresového centra Prouvé v strede mesta, vzdialeného od hotela neja-
kých 400 metrov, na vozíku a s Gizkinou pomocou to zvládame v rušnej rannej pre-
mávke za desať minút.  

Po registrácii a získaní základných informácií o tom, čo nás v priebehu dňa čaká, sa 
usádzam v konferenčnej sále.  
 
Program konferencie bol rozdelený do štyroch tematických oblastí, v rámci ktorých 
odznelo nasledovných 13 odborných príspevkov (až na jednu výnimku, odzneli všetky 
vo francúzštine, boli však simultánne prekladané do angličtiny):  
 
I. ZÁKLADNÉ VEDECKÉ ASPEKTY A TECHNOLOGICKÉ INOVÁCIE 

• Zmeny mozgu u pacientov, ktorí prekonali detskú obrnu: Štúdia kortikomusku-
lárnej koherencie  

• Epidemiologické aktualizácie a inovácie vakcín 

• Novinky a vychytávky vo výbave pre ľudí po prekonaní detskej obrny 
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ORGANIZAČNÉ ASPEKTY: SKÚSENOSTI ZO SIETE STAROSTLIVOSTI 

• 2000 – 2020: zamerať sa na sieť IDF 

• Grand-Est centrum pre odbornosť, zdroje a podporu – Následky poliomyelitídy 

• Organizácia starostlivosti o pacientov po poliomyelitíde v Holandsku 

• Prezentácia Národného protokolu diagnostiky a starostlivosti – poliomyelitída 
 

CHIRURGICKÉ ASPEKTY: 

• Perioperačná starostlivosť: Príprava pacienta s detskou obrnou na operáciu 
vrátane konfrontácie s anestéziou 

• Totálna artroplastika kolena/bedrového kĺbu u pacientov s následkami po-
liomyelitídy: dlhodobé funkčné sledovanie vo francúzskom referenčnom centre 

• Bedrové protézy pre pacientov s post-polio syndrómom, často nepochopeným 
problémom 

 

AKO LEPŠIE ŽIŤ  S POLIO: PREDCHÁDZANIE ZHORŠOVANIU POSTIHNUTIA 
AKO SI UDRŽAŤ DOBRÚ FYZICKÚ KONDÍCIU? 

• Váha, verejný nepriateľ č. 1 osoby s detskou obrnou 

• Prispôsobená fyzická aktivita 

• Hydroterapia: Špecifická liečba detskej obrny 
 

     Medzi jednotlivými blokmi boli kratšie prestávky a v polovici programu aj dlhšia 
prestávka na obed (nemuseli sme sa ani nikam presúvať, obed sa podával bufetovým 
spôsobom, stačilo sa postaviť do niektorého radu (ako inak, tie dlhšie avizovali, že na 
ich konci bude niečo fajnové...).  

     V priebehu celého dňa sme si v priestoroch pred konferenčnou miestnosťou mohli 
prezrieť expozície partnerských organizácií konferencie, najmä z oblasti liečebnej 
a kúpeľnej starostlivosti, ortopedických pomôcok, prezentoval sa aj regionálny klub 
Rotary International, organizácie, ktorá od r. 1988 v spolupráci s ďalšími organizá-
ciami  (WHO, UNICEF, Nadácia Billa a Melindy Gatesovcov a ďalšími) usiluje o úplnú 
eradikáciu detskej obrny na celom svete.  

     V prehľade jednotlivých príspevkov úmyselne neuvádzam ich autorky a autorov, 
ich mená ani pôsobiská pre nás nie sú veľmi známe (treba tu však jednoznačne pove-
dať, že väčšina z nich bola z Francúzska, v ktorom v súčasnosti žije približne 50 tisíc 
pacientov s následkami po detskej obrne). Za dôležitejší považujem obsah príspev-
kov, ktorý dosť jasne vypovedá o tom, že problematike poliomyelitídy 
a postpoliomyelitického syndrómu sa v krajinách západnej Európy (samozrejme, nie 
vo všetkých a s rovnakou intenzitou) venuje pozornosť tak výskumná, ako aj liečebná 
a rehabilitačná.  

     V tomto príspevku nebudem podrobnejšie rozoberať jednotlivé príspevky, na 
stránke konferencie sú však k dispozícii ich anotácie vo francúzštine, mám však aj 
anglickú verziu a pošlem vám ich, ak by ste mali o ne záujem. Organizátori  konferen-
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cie sľúbili, že všetky príspevky budú k dispozícii vo francúzštine a v angličtine aj online 
na kanáli youtube, predpokladám, že sa tak stane v priebehu najbližších týždňov.  

     Oficiálny program konferencie sa skončil krátko po šiestej, deň však na konci ešte 
nebol. Z kongresového centra sme sa všetci presunuli do priestorov radnice mesta 
Nancy, v ktorých sa uskutočnila slávnostná recepcia účastníkov konferencie 
a sprievodných podujatí. Hlavným bodom večerného programu bolo odovzdanie 
ocenení piatim výnimočným osobnostiam:  

- Čestné členstvo Európskej únie polio Prof. Alainovi Yelnikovi, lekárovi 
a výskumníkovi, Francúzsko; prof. Pierrovi Van Dammovi, výskumníkovi v oblasti 
epidemiológie a virológie, Belgicko; doktorovi Alexovi Ruetzovi, vedúcemu reha-
bilitačného oddelenia nemocnice v Koblenzi, špecializovaného na liečbu pacien-
tov s PPS; Els Symonsovej, predsedníčke organizácie obrnárov VSN v Holandsku, 
zakladajúcej členke EPU. 
 

- Titul Čestného prezidenta EPU Johanovi Bijttebierovi, predsedovi belgickej orga-
nizácie Postpolio Belgie, zakladajúcemu členovi a prvému prezidentovi EPU.  

     Náročný deň sme zakončili prechádz-
kou večerným mestom, musím sa ale 
priznať, že zhruba od poludnia som sys-
tematicky nivočil vozík, ktorý mi požičali 
Dovhunovci. V priebehu obedňajšej pre-
stávky som zistil, že duša na jednom 
kolese je beznádejne prázdna, nepomohli 
intervencie požiarnikov prítomných 
v kongresovom centre (zobrali si koleso 
niekam na stanicu, po pol hodine sa 

vrátili s tým, že by to už malo byť v poriadku... nebolo), ani dofúkanie ľahkou príruč-
nou pumpičkou, ktorú mi tam jedna dobrá duša požičala. Nemal som ale na výber, 
koleno stále bolelo viac ako by sa mi páčilo, tak som tých pár sto metrov každý deň 
odjazdil na vyfučanom kolese. 
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Sobota, 27. 5., deň štvrtý:  
     Jediným bodom dnešného programu je dopoludňajšie Valné zhromaždenie EPU, 
niečo ako naša výročná členská schôdza. Zastúpených bolo 15 organizácií obrnárov 
z trinástich európskych krajín (Belgicko, Česko, Dánsko, Francúzsko, Holandsko, Írsko, 
Nemecko, Poľsko, Slovensko, Švajčiarsko, Švédsko, Taliansko, Veľká Británia). Aj VZ 
EPU malo svoj štandardný program (Správa o činnosti; schválenie Zápisnice z VZ EPU 
konaného 10. 6. 2022 v Prahe; Správa o hospodárení; Návrh rozpočtu na nasledujúci 
rok...). Delegáti schválili tiež zmenu stanov, podľa ktorej možno člena výboru zvoliť až 
na tri po sebe idúce trojročné funkčné obdobia, spolu teda na obdobie deviatich 
rokov, teda o jedno funkčné obdobie viac ako bolo možné doteraz (táto zmena sa 
aktuálne týkala len autora týchto riadkov, keďže som vo výbore EPU od r. 2016 
a mandát by mi v tomto roku skončil).  

     Výnimočnosťou tohtoročného Valného zhromaždenia EPU bola bohatá účasť do-
mácich  obrnárov z Francúzska, ba aj dvoch z Alžírska – v pozícii hostí ich bolo dokon-
ca viac ako oficiálnych delegátov zhromaždenia. Moderovaná diskusia európskeho 
i rýdzo francúzsky hovoriaceho tábora obrnárov bola cenným obohatením celého 
podujatia.  

     Valným zhromaždením EPU sa program trojdňového stretnutia obrnárov skončil, 
lúčili sme sa s tým, že sa budúci rok stretneme v Budapešti a mohli sme sa následne 
všetci rozpŕchnuť do svojich domovov. My sme sa zbalili už ráno, hotelovú izbu bolo 
treba vypratať do jedenástej, po ľahkom bufetovom obede ešte v kongresovom cen-
tre sme naložili vozík, batožinu a vybrali sme sa na cestu späť – po rovnakej trase ako 
v stredu, akurát opačným smerom. Po siedmej večer sme zaparkovali pred nám už 
známym hotelom v Augsburgu, v neďalekej reštaurácii sme si dali Wiener Schnitzel, 
o pol desiatej sme už boli v posteli.  

Nedeľa, 28. 5., deň piaty:  
     Dnes sa už nikam veľmi neponáhľame, ale nejaký plán sme si pripravili. Keďže sme 
boli asi len pol hodinu od Dachau a mali sme to takmer po ceste, hneď po raňajkách 
sme sa vybrali smerom na juhovýchod. 

     Koncentračný tábor Dachau, prvý trvalý tábor tohto druhu na území vtedajšieho 
Nemecka (bol založený už v roku 1933), je tak ako desiatky podobných rozosiatych po 
celej Európe  neskutočne desivým miestom. Vedeli sme, že je to tak, ale chceli sme sa 
tam pozrieť, chceli sme vedieť, ako vyzerá riadená továreň na smrť. Gizkin otec ako 
mladý, ani nie 16-ročný chlapec bol  odvlečený do Nemecka na nútené práce a 
v Dachau internovaný niekoľko mesiacov od začiatku roka až do oslobodenia tábora 
v máji 1945. On ten des zažil a každodenne zažíval na vlastnej koži, veľa nechýbalo 
a bol by tam zahynul ako tisíce iných – pred popravou, nariadenou za krádež kúska 
chleba ho v poslednej chvíli zachránila správa o konci vojny... Prezreli sme si expozície 
múzea, prečítali si desiatky dobových záznamov, prešli sa miestami, na ktorých sa 
pred desiatkami rokov odohrávali drámy a tragédie, takmer všetky bez šťastných 
koncov. 
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      Paradoxne slnečný a už takmer letný Dachau sme opustili krátko po poludní, 
s dvomi kratšími prestávkami sme pred siedmou večer zaparkovali pred domom, 
šťastní, že sme to v zdraví a vcelku v pohode zvládli. Bolo to rušných, zaujímavých 
i poučných niekoľko dní, boli sme radi, že sme ich mali možnosť zažiť.           

Štefan Grajcár 
 

Zásadné zvýšenie príspevkov na kúpu a úpravu auta od 1. 8. 2023 

     Národná rada Slovenskej republiky schválila novelu zákona č. 447/2008 Z. z. 
o peňažných príspevkoch na kompenzáciu ťažkého zdravotného postihnutia, podľa 
ktorej sa okrem iného výrazne zvyšujú (na dvojnásobok oproti doteraz platnými) 
niektoré príspevky. 
     Tu je aktuálne znenie ustanovení novelizovaného zákona, ktoré sa priamo týkajú 
príspevkov na kúpu a úpravu osobného motorového vozidla (pôvodné sumy, resp. 
text sú prečiarknuté, aktuálne sumy sú zvýraznené):  
 

§ 18 ods. 18:  
Fyzická osoba, ktorá žiada o peňažný príspevok na kompenzáciu okrem fyzickej oso-
by, ktorá žiada o peňažný príspevok na opatrovanie, a fyzická osoba, na ktorej opat-
rovanie sa príspevok žiada, vyhlasuje na osobitnom tlačive uvedenom v prílohe č. 15, 
či hodnota majetku, ktorý vlastní, je vyššia ako 39 833 50 000 eur; vyhlásenie nesmie 
byť staršie ako tri mesiace. Prílohou vyhlásenia sú doklady, ktoré preukazujú skutoč-
nosti podľa odseku 19 písm. g). Podpis fyzickej osoby a fyzickej osoby s ťažkým zdra-
votným postihnutím  na vyhlásení overí príslušný orgán bez poplatku. 
 

§ 41 ods. 11:  
Ak hodnota majetku fyzickej osoby s ťažkým zdravotným postihnutím je vyššia ako 
39 833 50 000 eur, peňažný príspevok na kompenzáciu sa neposkytne alebo sa odní-
me a zastaví sa jeho výplata. 
 

§ 57 ods. 1 písm. d)  
(1) Fyzická osoba, ktorá je účastníkom právnych vzťahov vo veciach kompenzácie, 
preukazu a parkovacieho preukazu, je povinná 
d) oznámiť príslušnému úradu do ôsmich dní, že hodnota majetku fyzickej osoby 
s ťažkým zdravotným postihnutím je vyššia ako 39 833 50 000 eur, 
 

§ 34 ods. 7 
Peňažný príspevok na kúpu osobného motorového vozidla je najviac 6 638,79 
13 277,58 eura. Výška peňažného príspevku na kúpu osobného motorového vozidla 
s automatickou prevodovkou je najviac 8 298,48 16 596,96 eura, a ak fyzická osoba 
s ťažkým zdravotným postihnutím je podľa komplexného posudku vypracovaného 
podľa § 15 ods. 1 odkázaná na úpravu osobného motorového vozidla, ktorou je au-
tomatická prevodovka. Peňažný príspevok na kúpu osobného motorového vozidla 
s automatickou prevodovkou možno poskytnúť, ak má fyzická osoba s ťažkým zdra-
votným postihnutím oprávnenie na vedenie osobného motorového vozidla. 
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§ 34 ods. 8  
Výška peňažného príspevku na kúpu osobného motorového vozidla a na kúpu osob-
ného motorového vozidla s automatickou prevodovkou sa určí percentuálnou sadz-
bou v závislosti od ceny osobného motorového vozidla a príjmu fyzickej osoby 
s ťažkým zdravotným postihnutím uvedených v prílohe č. 13. Cena osobného moto-
rového vozidla sa zohľadňuje najviac v sume 13 277,57 26 555,14 eura. 
 

§ 34 ods. 11 
Ak si viaceré fyzické osoby s ťažkým zdravotným postihnutím odkázané na individuál-
nu prepravu osobným motorovým vozidlom zabezpečujú kúpu jedného osobného 
motorového vozidla, výška peňažného príspevku na kúpu osobného motorového 
vozidla sa určí pre každú z nich z časti ceny osobného motorového vozidla, ktorá 
pripadá pomerne na každú z nich. Časť ceny osobného motorového vozidla pripada-
júca na jednu fyzickú osobu s ťažkým zdravotným postihnutím sa zohľadňuje najviac 
v sume 13 277,57 26 555,14 eura. 
 

§ 35 ods. 5  
Výška peňažného príspevku na úpravu osobného motorového vozidla sa určí percen-
tuálnou sadzbou v závislosti od ceny úpravy a príjmu fyzickej osoby s ťažkým zdra-
votným postihnutím uvedených v prílohe č. 10, ak tento zákon neustanovuje inak. 
Peňažný príspevok na úpravu osobného motorového vozidla je najviac 6 638,79 
13 277,58 eura. 
 

§ 35 ods. 7  
Úhrn peňažných príspevkov na úpravu osobného motorového vozidla poskytnutých 
fyzickej osobe s ťažkým zdravotným postihnutím v období siedmich rokov nesmie 
presiahnuť 6 638,79 13 277,58 eura. 
 

§ 37 ods. 8 
Úhrn poskytnutých peňažných príspevkov na úpravu bytu a peňažných príspevkov na 
úpravu rodinného domu v období siedmich rokov nesmie presiahnuť 6 638,79 
13 277,58 eura a úhrn peňažných príspevkov na úpravu garáže v období siedmich 
rokov nesmie presiahnuť 1 659,70 eura. 
 

§ 40 ods. 1 
Ak fyzickú osobu s ťažkým zdravotným postihnutím, ktorá dovŕšila šesť rokov veku 
a je podľa komplexného posudku vypracovaného podľa § 15 ods. 1 odkázaná na 
opatrovanie, osobne opatruje fyzická osoba uvedená v odsekoch 3 a 4, možno fyzic-
kej osobe, ktorá opatruje, poskytnúť peňažný príspevok na opatrovanie.  
O vypracovanie komplexného posudku podľa prvej vety možno požiadať najskôr tri 
mesiace pred dovŕšením šiesteho roku veku fyzickej osoby s ťažkým zdravotným 
postihnutím. Príspevok na opatrovanie sa prizná najskôr od prvého dňa kalendárne-
ho mesiaca nasledujúceho po kalendárnom mesiaci, v ktorom bol vyplatený posledný 
rodičovský príspevok. 
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§ 67p 
Prechodné ustanovenia k úprave účinnej od 1. augusta 2023 
(1) Konanie o peňažnom príspevku na kompenzáciu začaté pred 1. augustom 2023, 
ktoré nebolo právoplatne skončené do 31. júla 2023, sa dokončí podľa tohto zákona 
v znení účinnom od 1. augusta 2023. O zmene výšky peňažného príspevku na kúpu 
osobného motorového vozidla, peňažného príspevku na úpravu bytu a peňažného 
príspevku na úpravu rodinného domu, na ktorý vznikol nárok pred 1. augustom 2023 
a trvá aj po 31. júli 2023, rozhodne príslušný orgán do 31. augusta 2023; takéto roz-
hodnutie sa len vyznačí v spise a poskytne sa príslušné plnenie.“ 
 

Príloha č. 13 k zákonu č. 447/2008 Z. z. 
Skutočnosti na určenie výšky peňažného príspevku na kúpu osobného motorového  
vozidla a na kúpu osobného motorového vozidla s automatickou prevodovkou 

Cena osobného  
motorového vozidla 

Príjem fyzickej osoby s ťažkým zdravotným postihnutím 
 vyjadrený v násobkoch sumy životného minima  

pre jednu plnoletú fyzickú osobu  
ustanoveného osobitným predpisom 29) 

 do 1 do 2 do 3 do 4 do 5 

Výška príspevku v % z ceny  
osobného motorového vozidla,  
najviac zo sumy 26 555,14 eura 

90% 85% 80% 70% 55% 

      
 

29) § 2 písm. a) zákona č. 601/2003 Z. z. o životnom minime a o zmene a doplnení niektorých 
zákonov. 
 

Zdroj: https://www.slov-lex.sk/pravne-predpisy/SK/ZZ/2023/295/20230801  
Spracoval: Štefan Grajcár 

 

Zasadnutie Rady Asociácie polio v SR 
 

          Dňa 28. 8. 2023 sa v Bratislave-Lamači, v reštaurácii Trojka, s bezbariérovým 
prístupom aj pre vozíčkarov, uskutočnilo zasadnutie Rady Asociácie polio v SR. Os-
pravedlnená pre PN H. Kánová.  
 

Program: 1) Otvorenie 
2) Prístup k bankovému účtu AP v SR v Prima banke. 
3) Kontrola hospodárenia s finančnými prostriedkami – kontroly RK   
4) Priberanie nových členov do radov AP v S 
5) Rekondičné akcie v roku 2024 – návrhy pobytov 
6) Rôzne 
7) Záver 

 

Ad  1: Zasadnutie Rady AP v SR otvoril predseda Ing. Milan Dovhun a privítal prítom-
ných. Rada AP bola uznášania schopná. 

https://www.slov-lex.sk/pravne-predpisy/SK/ZZ/2008/447/#poznamky.poznamka-29
https://www.slov-lex.sk/pravne-predpisy/SK/ZZ/2008/447/#poznamky.poznamka-29
https://www.slov-lex.sk/pravne-predpisy/SK/ZZ/2008/447/#poznamky.poznamka-29
https://www.slov-lex.sk/pravne-predpisy/SK/ZZ/2008/447/#poznamky.poznamka-29
https://www.slov-lex.sk/pravne-predpisy/SK/ZZ/2003/601/#paragraf-2
https://www.slov-lex.sk/pravne-predpisy/SK/ZZ/2003/601/
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Ad 2: Členovia Rady AP sa dohodli že prístup k účtu AP v SR bude mať Ing. Marcela 
Gašová, ktorá bude vykonávať potrebné finančné operácie cez internet banking. 
Zároveň bude podpredsedníčka Ing. Alica Suchá dostávať jedenkrát mesačne výpis 
z účtu (prehľad o platbách prihlásených členov na rôzne poriadané akcie). 
Ad  3:  Kontrolu hospodárenia Asocíácie polio v SR bude RK vykonávať vo februári 
nasledujúceho roku a septembri bežného roka po ukončení uskutočnených podujatí. 
Ad  4:  Zúčastnení sa zhodli, že prijímania nových členov do Asociácie polio v SR je 
v súlade so Štatúrom AP. 
Ad  5: Členovia Rady AP v SR sa zaoberali rôznymi návrhmi víkendového pobytu 
a rekondičných pobytov, ktoré chce v roku 2024 organizovať: 

- Trenčianske Teplice – máj 2024, 
- Hokovce hotel Park – 13. – 20. 7. 2024, 
- hotel Termál Dunajská Streda - nutné preveriť podmienky bezbariérovosti, 
- hotel Avena Liptovský Ján - nutné preveriť podmienky bezbariérovosti. 

Samozrejme, členovia Rady AP v SR budú naďalej zisťovať možnosti organizovania 
akcií pre svojich členov v zariadeniach, ktoré bude potrebné osobne navštíviť 
a preveriť v nich  bezbariérové podmienky a cenovú dostupnosť. 
Ad  6: Vzhľadom k tomu, že sa blíži koniec volebného obdobia súčasnej Rady AP v SR, 
bude potrebné pracovať na kandidátke do volieb, ktoré sa uskutočnia písomnou 
formou v roku 2024. 
Za prípravu materiálov a ich expedíciu bude zodpovedná tajomníčka Mgr. Hmiráková. 
Ad 7: Záver zasadnutia urobil predseda AP v SR Ing. Milan Dovhun. 
 

28. 8. 2023                                                                  Anna Hmiráková, tajomníčka AP v SR 

 
Rokovanie RR a RKK SZTP 

 

     8. septembra 2023 sa uskutočnilo rokovanie Republikovej rady Slovenského zväzu 
telesne postihnutých v priestoroch rekreačného strediska Toliar v Kremnici. 
 

     Rokovanie viedla predsedníčka SZTP Ing. Monika Vrábľová. Prehodnotili sa jednot-
livé uznesenia, ktorých termíny boli dodržané a splnené. Upozornila, že sú uznesenia 
trvalého charakteru, ktoré je potrebné priebežne plniť a dodržiavať. Týka sa to zmien 
štatutárov organizácií, kde sú stanovené 15-dňové termíny nahlasovania, parkovacia 
politika v jednotlivých mestách, podávanie štatistických výkazov, predkladanie pro-
jektov. Za predsedu Krajského centra Bratislava bol zvolený Imrich Trenčík. Prítomní 
členovia RR ústne informovali o činnostiach ZO, OC, KC v rámci svojej pôsobnosti za 
uplynulé obdobie od marca 2023. Ing. Vrábľová informovala o priebehu plnenia prija-
tých projektov v roku 2023, ako aj kladne vyhodnotila uskutočnený MDOZP v Trenčí-
ne. Súčasne požiadala prítomných cca do 2 mesiacov navrhnúť miesto konania 
MDOZP v roku 2024, je potrebné pripraviť projekt cez príslušné ministerstvo. Pred-
sedníčka legislatívnej komisie informovala RR SZTP o prijatých Stanovách SZTP schvá-
lených na Zjazde SZTP 22.2.2022. V závere rokovania predsedníčka SZTP opätovne 
oznámila odchod z funkcie predsedníčky SZTP – je treba podávať návrhy na nového 
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predsedu, poďakovala prítomným za účasť a za hladký priebeh rokovania a požiadala 
členov RR, aby sledovali zmeny v parkovacej politike jednotlivých miest, ktorá sa 
neustále mení a je v neprospech telesne postihnutých. 

Milan Dovhun 
 

Zmena zákona o bytoch a nebytových priestoroch - Pre vozičkárov už viac 
nebudú byty väzením 

Zo Správy o činnosti komisára pre osoby so zdravotným postihnutím, JUDr. Zuzany 
Stavrovskej, za rok 2019 (Príbeh 26/2019) 

     Ročne riešim niekoľko podnetov týkajúcich sa odstránenia bariér v bytových do-
moch. Medzi tie patrí aj osud obyvateľky bytového domu v Humennom, ktorá splnila 
podmienky na priznanie plnej výšky peňažného príspevku na kompenzáciu ťažkého 
zdravotného postihnutia – na kúpu stoličkového výťahu. Avšak vlastníci bytov 
v tomto dome zmarili pomoc štátu, pretože nedali súhlas na montáž tohto zdvíhacie-
ho zariadenia. Z dôvodu, že k montáži stoličkového výťahu v zákonnej lehote nedošlo, 
musela táto pani peňažný príspevok úradu práce vrátiť. 

     Imobilné osoby sa opakovane na mňa obracajú s podnetmi, v ktorých žiadajú 
o pomoc pri odstránení bariér v bytových domoch. Všetci potrebovali súhlas vlastní-
kov bytov a nebytových priestorov s montážou zdvíhacieho zariadenia (napr. scho-
diskovej plošiny, stoličkového výťahu), na ktoré im príslušný úrad práce poskytol 
peňažný príspevok na kompenzáciu1. 

     Ak v bytovom dome nie je zabezpečený bezbariérový prístup na jednotlivé po-
schodia, dochádza k porušeniu základného práva na prístupnosť zaručeného Člán-
kom 9 ods. 1 písm. a)2 Dohovoru o právach osôb so zdravotným postihnutím, ako 
aj k porušeniu vyhlášky3. 

 
1 § 33 ods. 2 zákona č. 447/2008 Z. z. o peňažných príspevkoch na kompenzáciu ťažkého zdra-
votného postihnutia a o zmene a doplnení niektorých zákonov v znení neskorších predpisov, 
podľa ktorého  zdvíhacie zariadenie je najmä schodolez, zdvihák, šikmá schodisková plošina, 
zvislá schodisková plošina, výťah, alebo stropné zdvíhacie zariadenie. 

2 Článok 9 ods. 1 písm. a) Dohovoru o právach osôb so zdravotným postihnutím – Prístupnosť. 
Uvedený článok zaväzuje zmluvné strany prijať príslušné opatrenia, ktoré zabezpečia osobám 
so zdravotným postihnutím na rovnakom základe s ostatnými prístup k fyzickému prostrediu, 
k doprave, k informáciám a komunikácii, vrátane informačných a komunikačných technológií 
a systémov, ako aj k ďalším prostriedkom a službám dostupným alebo poskytovaným verejnos-
ti, a to tak v mestských, ako aj vo vidieckych oblastiach. Tieto opatrenia sa vzťahujú 
aj na budovy, cesty, dopravné a iné vnútorné a vonkajšie zariadenia vrátane škôl, obytných 
budov, zdravotníckych zariadení a pracovísk. 

3 Vyhláška Ministerstva životného prostredia Slovenskej republiky č. 532/2002 Z. z. 
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     Napriek veľkému úsiliu a komunikácii s obyvateľmi bytových domov bol dlhotrva-
júci a tým neriešiteľný problém doviesť týchto ľudí k zmene svojho rozhodnutia – 
k zmene ich myslenia. Jediná cesta ako dosiahnuť zmenu bolo zmeniť zákon 
č. 182/1993 Z. z. 

     Hoci som túto zmenu niekoľko rokov požadovala v odporúčaniach podľa § 11 
Zákona o komisárovi, novela zákona nebola prijatá. Preto akonáhle som na jeseň 
roku 2019 zachytila prerokovanie poslaneckého návrhu na zmenu zákona 
č. 182/1993 Z. z. v Národnej rade SR, požiadala som v októbri 2019 všetky poslanecké 
kluby Národnej rady SR, aby predložili ďalší poslanecký návrh na zmenu § 14b zákona 
č. 182/1993 Z. z. o vlastníctve bytov a nebytových priestorov v znení neskorších 
predpisov, ktorý sme spracovali ako poslanecký návrh, ktorý sme pripravili tak, aby 
z rozhodovania vlastníkov bytov a nebytových priestorov bolo vylúčené rozhodo-
vanie a hlasovanie o montáži zdvíhacieho zariadenia podľa § 33 ods. 2 zákona 
o kompenzáciách4   v spoločných častiach bytového domu. Hlasovanie o návrhu 
na zmenu zákona sa uskutočnilo dňa 5. decembra 2019. Zo 132 prítomných poslan-
cov 123 poslancov hlasovalo za prijatie tejto zmeny a 9 poslancov sa hlasovania 
zdržalo. Aj touto cestou si dovoľujem poďakovať pani poslankyniam Národnej rady 
Slovenskej republiky, ktoré sa tohto nášho návrhu ujali, predložili na rokovanie pléna. 
Rovnako tiež veľká vďaka všetkým ostatným poslancom, ktorí svojim hlasom prispeli 
k tomu, že ľudia už nebudú musieť byť uväznení vo svojich bytoch. Mnohí z nich po-
zorovali život iba z okna svojej izby. 

     Som šťastná, že sa túto legislatívnu zmenu podarilo presadiť a že aj takýmto spô-
sobom môžem pomôcť ľuďom so zdravotným postihnutím žiť lepšie a dôstojnejšie. 

     Zmena tohto zákona je účinná od 1. februára 2020. Od tohto dátumu sa už súhlas 
vlastníkov bytov a nebytových priestorov pri montáži zdvíhacích zariadení 
v spoločných častiach bytových domov nevyžaduje. 

Zdroj:  
https://www.komisarprezdravotnepostihnutych.sk/Pribehy/Pre-vozickarov-uz-viac-
nebudu-byty-vazenim 

Spracoval: Štefan Grajcár 

 

Uľahčenie života pri cestovaní, športe, či mnoho zliav. Brusel navrhol       
jednotnú európsku kartu pre osoby so zdravotným postihnutím * 

     Občania so zdravotným postihnutím vo všetkých krajinách Európskej únie by mali 
mať novo k dispozícii jednotný Európsky preukaz osôb so zdravotným postihnutím. 
Navrhla to v stredu 7. 9. 2023 Európska komisia. Preukaz by mal uľahčiť život hendike-

 
4 33 ods. 2 zákona č. 447/2008 Z. z. o peňažných príspevkoch na kompenzáciu ťažkého zdra-
votného postihnutia a o zmene a doplnení niektorých zákonov v znení neskorších predpisov 
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povaným ľuďom najmä pri cestovaní či v doprave, ale aj pri športe alebo trávení voľ-
ného času. 

     Systém vzájomného uznávania postavenia osoby so zdravotným postihnutím medzi 
krajinami Európskej únie v súčasnosti neexistuje. To im často značne komplikuje ces-
tovanie po EÚ. Európska komisia už nový preukaz otestovala v pilotnom projekte 
v ôsmich krajinách – v Belgicku, na Cypre, v Estónsku, vo Fínsku, v Taliansku, na Malte, 
v Rumunsku a Slovinsku. Bol úspešný, a tak únijná exekutíva teraz navrhuje jeho rozší-
renie do všetkých krajín terajšej dvadsaťsedmičky. 

     Existencia nového preukazu umožní napríklad to, že keď kartu slovenský občan 
ukáže v ktorejkoľvek krajine EÚ, bude mať zľavu na najrôznejšie kultúrne či športové 
podujatia, do múzea, ale napríklad aj na metro či na vlak. 

     O karte a podmienkach pre jej vydávanie budú aj naďalej rozhodovať členské štáty. 
Budú sa pritom riadiť vnútroštátnou definíciou zdravotného postihnutia a samy si 
určia postup vydávania preukazu. 

    „Práva osôb so zdravotným postihnutím nesmú končiť na hraniciach štátov," uviedla 
k novému návrhu komisárka pre hodnoty a transparentnosť Věra Jourová. „Chceme 
osobám so zdravotným postihnutím uľahčiť cestovanie a európsky preukaz pre osoby 
so zdravotným postihnutím a vylepšená parkovacia karta by mali odstrániť niektoré 
prekážky, ktorým čelia ,“ dodala s tým, že dúfa v rýchle schválenie návrhu. 

     „Predstavte si, že ste na vozíčku alebo máte nejakú skrytú vadu či zdravotné po-
stihnutie, vyjdete za hranice svojho štátu a musíte často veľmi zložito preukazovať, že 
máte nárok, ktorý máte doma. Táto kartička, ktorá môže byť elektronická či fyzická, 
toto mení“, povedala Jourová. 

     Podľa nej ide zhruba o 90 miliónov ľudí v celej EÚ a ekonomicky nedáva zmysel, že 
sa títo ľudia napríklad boja cestovať. „Keď budú mať ľahší prístup k rôznym službám, 
tak ich to aj podnieti k tomu, že sa budú chcieť niekam pozrieť, takže to bude dobré aj 
pre cestovný ruch,“ dodala. 

     Návrh komisie zavádza štandardizovanú európsku kartu pre osoby so zdravotným 
postihnutím a tiež rozširuje existujúcu európsku parkovaciu kartu pre handicapované 
osoby. Budú teda môcť používať parkovacie miesta pre osoby so zdravotným postih-
nutím po celej Európskej únii. 

     Návrh teraz prerokuje Európsky parlament a členské krajiny. Komisia v navrhovanej 
predlohe predpokladá, že po jej prijatí budú mať členské štáty 18 mesiacov na začle-
nenie ustanovení do vnútroštátneho práva. 

Zdroj: denník Pravda, 7. 9. 2023 
https://spravy.pravda.sk/svet/clanok/680575-ulahcenie-zivota-pri-cestovani-doprave-
ci-sporte-eurokomisia-navrhla-jednotnu-europsku-kartu-pre-zdravotne-postihnutych/ 

https://spravy.pravda.sk/svet/clanok/680575-ulahcenie-zivota-pri-cestovani-doprave-ci-sporte-eurokomisia-navrhla-jednotnu-europsku-kartu-pre-zdravotne-postihnutych/
https://spravy.pravda.sk/svet/clanok/680575-ulahcenie-zivota-pri-cestovani-doprave-ci-sporte-eurokomisia-navrhla-jednotnu-europsku-kartu-pre-zdravotne-postihnutych/
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Poznámka ŠG: O Európskej parkovacej karte počúvame roky, dokonca aj ten náš sú-
časný preukaz, ktorý používame od r. 2009, je vraj tiež európsky, prinajmenšom podľa 
tých dvanástich hviezdičiek na lícnej strane a textu na rube „Tento preukaz oprávňuje 
držiteľa k využívaniu vyhradených parkovacích miest a zariadení v členských štátoch 
Európskej únie.“ – vieme však z vlastnej skúsenosti, že nie všade za hranicami Sloven-
ska je to pravda. Tak si počkajme, či návrh Európskej komisie bude len odporúčaním 
alebo budú mať členské štáty EÚ naozaj povinnosť zapracovať oba preukazy do svo-
jich národných legislatívnych a záväzných noriem.   

Spracoval: Štefan Grajcár 

__________________ 
* Text je prevzatý z denníka Pravda, nekorektné formulácie „zdravotne postihnutý“ a ich va-
rianty som nahradil formuláciami „osoba/občan so zdravotným postihnutím“. (ŠG) 

 
ČERSTVÁ AKTUALITA 

 

Slovenská politička dostala dôležitú úlohu v Európskom parlamente 

     Slovenská europoslankyňa Lucia Ďuriš Nicholsonová bola v stredu (4. 10.2023) 
vymenovaná za hlavnú spravodajkyňu europarlamentu pre smernicu EÚ, ktorou sa 
zavádza európsky preukaz osoby so zdravotným postihnutím a európsky parkovací 
preukaz pre osoby so zdravotným postihnutím.  

     Európska komisia predstavila legislatívny návrh na zavedenie parkovacieho preu-
kazu a štandardizovaného preukazu EÚ pre osoby so zdravotným postihnutím začiat-
kom septembra 2023. Ide o legislatívny návrh, ktorý má uľahčiť osobám so zdravot-
ným postihnutím uplatňovať si rovnaké právo na slobodný pohyb v rámci všetkých 
krajín EÚ. Zahŕňa to dopravu, kultúrne podujatia, múzeá, rekreačné a športové cen-
trá, či zábavné parky.  

     „Budem mať hlavné slovo na budúcej podobe európskeho preukazu osôb so zdra-
votným postihnutím, ktorý by mal konečne zrovnoprávniť asistenciu, zľavy a rôzne 
výhody, napríklad parkovanie, pre všetkých ľudí so zdravotným postihnutím zo všet-
kých 27 štátoch EÚ“, uviedla poslankyňa. 

    Ako vyjednávačka EP urobí všetko pre to, aby európsky parkovací preukaz pre 
osoby so zdravotným postihnutím zbytočne nedostávali celebrity, vplyvné osoby 
alebo ľudia spájaní s organizovaným zločinom a nezaberali tak parkovacie miesta 
vyhradené pre držiteľov preukazov zdravotne ťažko postihnutých (ZŤP). 

     Podľa najnovších informácií slovenská europoslankyňa túto správu  pre spravodaj-
cu TASR potvrdila a označila uvedenú smernicu za „extrémne dôležitú“, lebo v praxi 
pozitívne ovplyvní životy miliónov ZŤP. 

Spracovala: Rozália Caňová 

Zdroj: https://www.cas.sk/clanok/2851817/mimoriadny-uspech-slovenska-politicka-
dostala-dolezitu-ulohu-v-europskom-parlamente/ 

https://www.cas.sk/clanok/2851817/mimoriadny-uspech-slovenska-politicka-dostala-dolezitu-ulohu-v-europskom-parlamente/
https://www.cas.sk/clanok/2851817/mimoriadny-uspech-slovenska-politicka-dostala-dolezitu-ulohu-v-europskom-parlamente/
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Májová víkendovka 
 

      Najviac sa teším zo všetkých pobytov na víkendové stretnutie v máji. Je to prvý 
pobyt po dlhej zime, ktorý už každý netrpezlivo očakáva, aby sa stretol s priateľmi, 
aby si vypočul ich novinky a porozprával im svoje. Tentokrát sme nemali také pekné 
počasie ako po iné roky, bolo pomerne chladno, ale aspoň nepršalo. 
     Hneď prvý večer sme sa zišli v kaviarni v Kryme na členskej schôdzi. Členovia boli 
oboznámení s pobytom v Hokovciach a Dudinciach, predseda oboznámil členov 
s dianím v SZTP, najmä so Športovým dňom, ktorý sa bude konať v Trenčíne, 
a Kremnickou barličkou. Vyzval prítomných, aby sa prihlásili na tieto akcie. 
      Piatok večer sme si urobili posedenie pri gitare s Jankom Bartkom. Náš predseda, 
ktorý nezabúda na naše narodeniny, zablahoželal májovým oslávencom – Rózke 
Caňovej, Igorovi Urbaničovi, a Peťovi Pobežalovi k 80. jubileu. Samozrejme, že sme 
ich odmenili mohutným potleskom. Večer bol obohatený bohatou tombolou. Jasné, 
že nevyhral každý, no boli aj takí, čo vyhrali aj niekoľko cien. Nuž čo, takto to býva, na 
budúce sa to vyrovná. Aj tak boli všetci spokojní. 
          V sobotu bol voľný program, ktorý nám spestrila oslava Dňa matiek na námestí 
priamo pred hotelom. Pozreli sme si vystúpenia detičiek - boli roztomilé. Večer bol 
hokej, mnohí sme sedeli pred televízorom a fandili našim hokejistom.  
          Čo dodať? Myslím, že víkendový pobyt sa vydaril. Cestou domov nás sprevádzal 
dážď a ja som už rozmýšľala nad pobytom v Hokovciach. Verím, že sa tešíte, tak ako 
sa teším aj ja. 

                                                                                        Alica Suchá   
 

Poďakovanie  

Ďakujeme sponzorom, ktorí nám poskytli drobnosti do našej tomboly pri     
našom májovom víkendovom stretnutí  v hoteli Slovakia v Trenčianskych     
Tepliciach:   
* Odbory SLOVNAFT a. s. Bratislava 
* SIKO kúpeľne Bratislava 
* PRAVDA, vydavateľstvo Bratislava 
* ARS Bratislava   

 
Medzinárodný deň osôb so zdravotným postihnutím v Trenčíne 

 

      V dňoch 14. - 16. júla 2023 sme sa v Trenčíne zúčastnili Medzinárodného dňa 
osôb so zdravotným postihnutím.  
      Len čo som dorazila, prišli aj Milan a Hela Dovhunovci a čoskoro aj Milka Staňáko-
vá, s ktorou sme boli spolu ubytované. Po krátkom zvítaní sme zišli do jedálne na 
oficiálne otvorenie MD, ktorý sa konal pod záštitou primátora mesta Trenčín Richar-
da Rybníčka. Po obede nás pracovníčky Úradu práce,  sociálnych vecí a rodiny infor-
movali o zmenách v kompenzáciách od 1. 8. 2023. Po kávičke sme sa presunuli do 
telocvične, kde nás privítali zlatučké mažoretky. No a potom začalo zápolenie, pred-
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seda Asociácie polio nás reprezentoval vo všetkých piatich disciplínach, Hela a ja v 
štyroch. Milka nám pritom usilovne fandila.  
     Po večeri nás čakal kultúrny program, úvodom nás naladila  mužská „klapa” z Opa-
tovej, hostiteľská organizácia nás pohostila slanými zemiačikmi a vínkom. Večer spes-
tril kúzelník so svojim zábavným vystúpením. Nálada bola skvelá. 
     Druhý deň po raňajkách sa naša skupinka rozdelila, Milan s Helou šli navštíviť naj-
staršie slovenské pútnické miesto na Skalke (o tejto časti podujatia si môžete prečítať 
v  Helenkinom príspevku). My dve s Milkou sme nasadli na turistický vláčik, ktorý nás 
doviezol cez lesopark Brezina k nádvoriu Trenčianskeho hradu. Tu nám skupina histo-
rického šermu Wagus predviedla renesančné tance. Cestou späť sme z vláčika vystú-
pili na námestí, v rámci voľného programu sme si na krásne vynovenom námestí 
dopriali kávičku.  
     Po obede nasledovalo vyhlásenie výsledkov športových súťaží (my sme sa držali 
hesla „nie je dôležité vyhrať, ale zúčastniť sa“), potom posedenie s predsedníčkou 
SZTP Monikou Vrábľovou, ktorá odovzdala medaily a plakety zaslúžilým členom. 
Plakety udelené našim dvom členom Števkovi Grajcárovi a Anke Hmirákovej prevzal 
náš predseda a neskôr  sme ich oceneným osobne odovzdali na mimoriadnej členskej 
schôdzi v Hokovciach. Po večeri  nám zaspievali dievčatá z Tepličky. Záver večera 
spestrila tombola. 
     Dva dni ubehli veľmi rýchlo, po raňajkách sme sa rozlúčili a rozbehli do svojich 
domovov. 

Rozália Caňová 
 

 
Medzinárodný deň  osôb so zdravotným postihnutím - s primátorom Trenčín 

 
  Milí priatelia, ako vás už informovala Rózka o našej účasti na Medzinárodnom 

dni osôb so zdravotným postihnutím, my sme   navštívili  Veľkú a Malú Skalku a chceli 
by sme sa s vami podeliť s našimi dojmami. Obe Skalky sú od Trenčína - tak povediac 
-  na skok (cca 6 km). Väčšia časť účastníkov sa odviezla autobusom, my s Milanom 
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autom a keď sme došli do cieľa, zistili sme, že aj Ing. Vrábľová a Mgr. Bohuslavová 
a možno aj iní cestovali vlastným autom tiež.                                                                                               
  Už pri príchode na Skalku sa nám naskytol pohľad na široké rovné priestranstvo, kde 
bolo parkovisko a niekoľko veľkých aj malých stanov. Neskôr sme sa dozvedeli, že sa 
tam každoročne v júli stretávajú tisíce veriacich zo Slovenska aj zahraničia na púti pri 
príležitosti sviatku sv. Andreja-Svorada a sv. Beňadika. Prišli sme práve v čase prípra-
vy na takúto púť. Nás čakal výstup k ruinám starobylého kláštora a kostola. Miesto je 
však známe vďaka jaskyni, ktorá bola domovom už spomínaných svätcov - pustovní-
kov. Najstaršie písomné zmienky o jaskyni na území Slovenska sa vzťahujú práve 
k jaskyni na Skalke,  a to z rokov 1220 – 1224, takže v budúcom roku to bude 800 
rokov. Dve sprievodkyne nás previedli miestami, kde sa nachádzali štyri kaplnky. 
V troch som bola spolu s Milanom, ale štvrtá bola ešte nižšie v podzemí, kde boli 
strmé a mokré schody (Milan to zvládol). Zvládli sme aj jaskyňu, kde bol na skale 
odtlačok ruky sv. Beňadika, ktorý ho tam vraj zanechal po tom,  ako ho pri modlitbe 
prepadli zbojníci. Prístup bol dosť nebezpečný, strmý, mokrý a miestami sme museli 
skloniť hlavy. Zvládli sme aj to. A najväčšou odmenou či poctou bolo, keď sme kráčali 
cestou dolu a stretli manželov, ktorí nám prejavili obdiv, že sme tie miesta navštívili 
a pán povedal: „Smekám pred vami klobúk“. Nás však hrialo nie z jeho poklony, ale 
z toho, čo sme videli a počuli, bol to zvláštny a príjemný pocit pri srdci.  
     Cestou naspäť do Trenčína sme sa zastavili na Malej Skalke, kde sa nachádza pút-
nický dom a románsky dvojvežový kostol zasvätený sv. Andrejovi-Svoradovi 
a sv. Beňadikovi s prvkami už modernej chrámovej architektúry. Tu sa konajú tradič-
né púte veriacich z celého Slovenska. Hneď na začiatku nás upútala na stene „Mod-
litba sv. Jána Pavla II. za svet v ohrození“ z 25. marca 1984, o ktorú sa chceme s vami 
podeliť: 
 

Pútnik, človeče dobrej vôle, obetuj pre pokoj, lásku a dobro medzi ľuďmi túto naliehavú prosbu: 
Ó Matka ľudí a národov, pomôž nám zvíťaziť nad hrozbou zla, ktoré sa tak ľahko zakoreňuje v srdciach 
dnešných ľudí a ktoré svojimi nesmiernymi účinkami už dolieha na súčasný život a zdá sa, že uzatvára 
cesty do budúcnosti 
Od hladu a vojen osloboď nás! 
Od jadrovej vojny, od samozničenia, od všetkých druhov vojen  osloboď nás! 
Od hriechov proti ľudskému životu od jeho prvopočiatku osloboď nás! 
Od nenávisti a degradácie dôstojnosti Božích detí osloboď nás! 
Od všetkých druhov nespravodlivosti v sociálnej oblasti a na poli národnom i medzinárodnom osloboď 
nás! 
Od ľahkosti, s akou sa pošliapavajú Božie prikázania osloboď nás! 
Od pokusu uhasiť Božiu pravdu v ľudských srdciach osloboď nás! 
Od straty rozlišovania dobra a zla osloboď nás! 
Od hriechov proti Duchu Svätému osloboď nás! Osloboď nás! 
Ó Matka Kristova, vypočuj volania preniknuté utrpením všetkých ľudí! 
Vypočuj volanie utrpením celej spoločnosti  
Pomôž nám mocou Ducha Svätého zvíťaziť nad každým hriechom: hriechom človeka a „hriechom sveta“, 
hriechom vo všetkých formách.   
Nech sa v dejinách sveta ešte raz zjaví nekonečná moc vykúpenia, moc milosrdnej lásky) Nech zastaví zlo! 
Nech pretvorí svedomie! 
Nech sa v tvojom nepoškvrnenom Srdci objaví svetlo Nádeje pre všetkých! 
Modlitba sv. Jána Pavla II. Za svet v ohrození, 25. marca 1984 
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      Keď na to s Milanom, čo sme videli, spomíname, povieme si koľko takýchto nielen 
pútnických miest, ale aj hradov, zámkov, či už zrúcanín alebo v rekonštruovanom 
stave sa nachádza na Slovensku a každé má určite svoju zaujímavú históriu a hodno-
tu. Mnohí ich obchádzajú, nevšímajú, nevážia si ich, radšej to hľadajú v cudzine, kde 
sa o takéto stavby - pamiatky viac starajú a sú na nich a na ich históriu hrdí.       

                                                                                                   Hela Dovhunová    

 
Z našej korešpondencie 

 

15. 6. 2023 
  

Dobrý deň,  
 
dovoľujem si Vám v prílohe poslať príspevok s názvom "Sedem pádov osteoporózy", 
v ktorom som použil text z plagátu vyveseného na dverách ambulancie č. 207A Vášho 
zariadenia Fidelitas. Článok je uverejnený v čísle 1/2023 časopisu Informátor Asociá-
cie polio v SR (https://www.polio.sk/informator/), ktorý dvakrát ročne v tlačenej 
i elektronickej podobe vydáva Asociácia polio v SR (https://www.polio.sk/), občianske 
združenie zastrešené Slovenským zväzom telesne postihnutých.  
 

Tlačenú verziu časopisu som v pondelok 12. 6. nechal pani doktorke Huszárovej, v 
starostlivosti ktorej som od mája 2021. 
 

S úctou,  
Štefan Grajcár, vďačný pacient 

 

 
16. 6. 2023   
 
Dobrý deň, pán Grajcár, 
 

ďakujem veľmi pekne za zaslanie Vášho Informátora. 
 

A ešte viac ďakujem za spätnú väzbu, že ste v našom zariadení spokojný. Dúfam, že 
nás budete musieť navštevovať len minimálne a vždy, keď prídete, budete len a len 
spokojný. 
Prajem veľa zdravia a keď je to len trochu možné, nech Vaše choroby pociťujete čo 
najmenej. 
 

Želám Vám krásny deň a celé leto. 
 

S pozdravom, 
Robert Jung 

Riaditeľ ambulantného centra Fidelitas, s.r.o. 

 
 

https://www.polio.sk/informator/
https://www.polio.sk/
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Rodokmeň AP 
 

Milí spoluobrnári, mnohí z vás už určite vedia, že spracovávam tzv. Rodokmeň AP v 

SR. Podnetom k jeho spracovaniu mi bola aj odozva na moje skúmanie nášho rodin-
ného rodokmeňa, ktorý dopĺňam už od roku 2005. 
 
     Po našich oslavách 30. výročia AP, ktorých som sa nemohol zo zdravotných dôvo-
dov zúčastniť, som si prečítal našu krásne spracovanú Pamätnicu, v ktorej boli  popí-
sané aj samé prvopočiatky založenia a prvých rokov života našej organizácie. A tak 
som rozmýšľal, že by bolo vhodné spracovať aj zoznam všetkých členov AP, od samé-
ho prvopočiatku až podnes.  
 
     Podarilo sa mi osloviť takmer všetkých ešte žijúcich pamätníkov a po dlhých hodi-
nách štúdia podkladov, ktoré sa mi podarilo zohnať a po mnohých telefonátoch som 
dal dohromady dnešnú, stále však nekompletnú zostavu, ktorú som pôvodne pláno-
val zverejniť na našej stránke, alebo v písomnej forme zaslať všetkým ešte žijúcim 
členom so žiadosťou o aktualizovanie údajov. Ale nedalo sa, z dôvodov zákona 
o ochrane osobných údajov. Po prezentácii môjho zámeru na víkendovom stretnutí 
v Trenčianskych Tepliciach som zoznamy okresal o háklivé osobné údaje členov na 
minimum a chcel by som požiadať členskú základňu o pomoc pri dokončovaní tejto 
zostavy. Ide hlavne o doplnenie poradového čísla novších členov, opravu bydliska, 
roku narodenia, roku vstupu a výstupu z asociácie, ale hlavne doplnenie overených 
údajov o roku úmrtia. Potešili by aj informácie o ďalších obrnároch vo svojom okolí, 
ktorí možno ani nevedia o našej činnosti.  
 
     A ak by sa to podarilo dopracovať do 35. výročia založenia Asociácie, bol by to 
možno krásny darček k jej narodeninám. 
 
     Aktuálna zostava v elektronickej podobe je k dispozícii na požiadanie u mňa, ale so 
súhlasom Rady asociácie. O zasielaní v papierovej forme zostavy ešte nie je dohoda 
z finančných dôvodov. Zostavy sú dve. Jedna v abecednom poradí a druhá v poradí 
podľa čísla členského preukazu. 

                                                Miloš Stilhammer 
milos.stilhammer@gmail.com,  tel. 0911323379   

P.S.   
Ja osobne si po každom otvorení PC rád prezriem tieto zoznamy, len tak pre oživenie 
pamäti o našich spolubojovníkoch, alebo ako spomienku na tých, ktorí už nie sú me-
dzi nami. Predpokladám, že by to privítala aj väčšina z vás. Ďakujem vopred za aktív-
nu pomoc. 

 
 
 

mailto:milos.stilhammer@gmail.com
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Májová víkendovka Trenčianske Teplice – máj 2023 
 

 
 

Rekondičný pobyt Hokovce – júl 2023 
 

   
 

Oceneným členom zo srdca blahoželáme.  
 

 



 

 

23 

 

Rekondičný pobyt Dudince – september 2023 
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Liptovčanka telom aj dušou MUDr. Oľga Pilcová 

 
Milí čitatelia,  
 

     dovoľujem si vám predložiť novú formu komunikácie s našimi členmi, ktorým vek 
či zdravotný stav nedovoľujú osobné stretnutia na našich víkendových a rekon-
dičných pobytoch. Preto som sa rozhodol, nám milých členov osloviť telefonicky 
a požiadal som ich o podelenie sa so svojimi životnými príbehmi, skúsenosťami, ná-
zormi, pohľadmi a želaniami. Verím, že takáto písomná komunikácia (možno povedať 
aj spoveď) nám ich priblíži, zaktivuje spomienky, prebudí obraz tváre a zaradí ich opäť 
medzi nás. Veď na prežité krásne a príjemné chvíle vo vzájomnom kruhu priateľov 
a známych  sa nedá zabudnúť.  Nuž predkladám prvotinu. 

Milan Dovhun 
 

Milí moji priatelia,  
 

      dovoľujem sa vám touto cestou prihovoriť ako členka našej Asociácie polio v SR, 
ktorej členkou som od roku 1994.  
     Nechcem o sebe hovoriť – písať vo forme životopisu, aký sme predkladali zamest-
návateľovi ako noví adepti  o prácu.  
     Moje rodné mesto Liptovský Mikuláš a prvé roky života v Korytnici, kde bol môj 
ocko správcom, nahradil Martin, ktorý mi do 15-tich rokov dal ako dieťaťu – mladé-
mu dievčaťu, za milej podpory rodičov, takmer všetko, čo som očakávala. Bola som 
aktívna v športe a  tanci – chodila som aj na balet.  
     Avšak práve v tomto 15-om roku môjho života som vážne ochorela a verdikt ošet-
rujúceho lekára bol – „Vaša dcéra ma akútnu poliomyelitídu – detskú obrnu“. Ne-
smierny šok pre mojich rodičov. Ako jedináčikovi sa moji rodičia venovali môjmu 
zdravotnému stavu s nesmiernou obetavosťou. Absolvovala som všetky v tom čase 
dostupné lekárske vyšetrenia a intenzívne rehabilitačné cvičenia. Samozrejme som 
viackrát bola na liečení v Jánskych Lázňach. Vďaka tejto včasnej rodičovskej starostli-
vosti som bola schopná samostatného pohybu – s postihnutím pravej ruky a ľavej 
nohy. Samozrejme, že sa prejavovali aj problémy s chrbticou, veď kolísavá chôdza jej 
nepridávala. Viem, že každý z nás postihnutých detskou obrnou  vie,  čo prináša pre 
nás chôdza po nerovnom teréne a mokrých plochách. Aj ja som neraz nechtiac poz-
dravila pádom „matičku zem“.  
     Nezanevrela som na svoj zdravotný stav. Tri ročníky gymnázia som diaľkovo absol-
vovala z domu, skúšky som robila polročné a koncoročné. Posledný rok štúdia – gym-
naziálnu oktávu – som robila ako denné štúdium a úspešne som zmaturovala. Po 
ukončení gymnázia som sa rozhodla, vzhľadom na môj zdravotný stav, aby som moh-
la pomáhať podobne zdravotne postihnutým, študovať medicínu. Moja úzkostlivá 
mama mi medicínu vyhovárala, že je to ťažké štúdium a  vzhľadom na môj zdravotný 
stav to budem mať veľmi ťažké. Naopak ocko bol inej mienky. Povedal, že nech to 
skúsim. Ak mi to nepôjde – skúsim študovať niečo iné. Medicína ma veľmi bavila, 
najmä neurológia. Ukončila som však odbor všeobecného lekárstva. Prvú umiestenku 
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po ukončení štúdia som dostala do nemocnice v Košiciach. Rôznou zhodou náhod ma 
presunuli do nemocnice v Michalovciach. Toto umiestnenie mi nevyhovovalo pre môj 
zdravotný stav a po ročnom liečení v Jánskych Lázňach som v roku 1952 nastúpila ako  
lekárka do nemocnice v Liptovskom Mikuláši. Po rokoch praxe som si urobila atestá-
cie a bola som okresnou pediatričkou, okresnou školskou lekárkou. V roku 1964 zalo-
žili v nemocnici Liptovský Mikuláš neurologické oddelenie, kde som nastúpila po 
atestácii ako neurologička pre Liptov a Oravu.  
     Ako detská lekárka a neurologička som sa stretávala s problematickými deťmi, 
ktoré sa na hornej Orave (Oravská Polhora, Rabača, Sihelné – obce pod Babiou ho-
rou) rodili doma pri ťažkých pôrodoch. Venovala som sa pri svojej práci najmä Orave, 
aby matky s deťmi nemuseli cestovať na vyšetrenia do Liptovského Mikuláša. Môj 
okruh pôsobnosti sa tým rozšíril aj o deti do 18 rokov.   
     Ďalej mi pribudli rôzne konzíliá s chirurgiou, ortopédiou, novorodeneckou oblas-
ťou a pre deti s neuropediatriou. Spolupracovala som s kolegami v Bratislave aj 
v Košiciach.  
     Nedá mi nespomenúť, ako som chodila – jazdila do práce. Prvé autá boli 
s manuálnou prevodovkou. Spojku som mala upravenú na ruku, ale viete čo zname-
nala križovatka. Zaradenie rýchlosti jednou rukou a súčasne púšťanie spojky tou istou 
rukou. Viackrát som zažila hororové situácie. Nakoniec som mala autíčko Mazdu 
s automatickou prevodovkou a to už bol zážitok z jazdy.  
     Milí moji priatelia, sledujem so záujmom dianie v našej Asociácii polio cez  krásne 
spracovaný časopis Informátor. Je mi ľúto, že pre moju pracovnú zaneprázdnenosť 
som sa vašich stretnutí zúčastnila iba v Dolnom Kubíne – v hoteli Park.                         
     Milí moji priatelia, dožívam sa tohto roku 98 narodenín. Nesmierne si vážim, že ste 
na mňa nezabudli a pohľadnicou a najmä krásnou kyticou ste milo spríjemnili moje 
narodeniny.  Prajem vám veľa šťastia, elánu a najmä zdravia do ďalších rokov.  

                                                                                             Vaša Oľga Pilcová  
 
 

Spomienka na telesne postihnutých obrnárov Českoslovenka 
 

     Aj keď sa to môže zdať nezvyčajné, šport vždy patril k obľúbeným aktivitám obrná-
rov. Najviac rozšíreným bol stolný tenis. Pamätám sa, že v Jánskych Lázňach sme 
trénovali a hrali turnaje v Sokolovni. I keď väčšinou šlo o amatérske športovanie, našli 
sa aj výnimky, ktoré svoj šport dotiahli na profesionálnu až reprezentačnú úroveň.  
     Medzi nich som patril aj ja. S telesne postihnutými som začal hrávať od roku 1974 
v rámci najúspešnejšieho Slovenského klubu IAMES Bratislava.  
     Pravidelne sme sa zúčastňovali  Majstrovstiev Československa, z ktorých  sme 
pravidelne nosili medaily. S Emilom Dowalovským sme sa stali dlhoročnými reprezen-
tantmi Československa, prakticky až do rozdelenia spoločnej republiky. Spolu 
s českými reprezentantmi Milanom Ďuračkom a Jurajom Dzúrom sme dosiahli veľa 
medzinárodných úspechov a všetci sme boli obrnári. Škoda, že kvôli politickej situácii 
sme sa nemohli zúčastniť paralympiád.  
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 V Čechách bolo 
stolných tenistov - 
obrnárov oveľa 
viac ako na Slo-
vensku a tak spo-
ločné turnaje ne-
boli len o športe 
ale aj 
o spoločenských 
stret-nutiach, na 
ktoré sa všetci 
veľmi tešili. Repre-
zentovali sme 

socialistické Československo na medzinárodných turnajoch Interšportinvalid, ktorého 
sa pravidelne zúčastňovali hráči z Nemecka, Poľska, Maďarska a Československa. 
Škoda, že v tom čase sme sa z politických dôvodov nemohli zúčastňovať celosveto-
vých akcií, čo sa podarilo až po revolúcii Emilovi Dowalovskému, ktorý oficiálne re-
prezentoval Československo aj na Letných paralympijských hrách (LPH) 1992 
v Barcelone. Predtým sa to podarilo len mne účasťou na ME 1982 v Ingolstadte 
v Nemecku a na MS 1986 v Dijone vo Francúzsku.  
     A čo mi stolný tenis dal? Strašne veľa. Sebarealizáciu, veľa priateľov, dokázanie, že 
obrnári môžu konkurovať zdravým stolným tenistom, uznanie od okolia, spoznávanie 
cudzích krajín, šírenie dobrého mena Československa a Slovenska. 
     Stolný tenis bol športom, pri ktorom obmedzená pohyblivosť nebola neprekona-
teľnou prekážkou v súperení so zdravými súpermi. A poraziť zdravého súpera bola 
obrovskou motiváciou. Mnohí obrnári hrávali v kluboch v miestach svojho bydliska 
a so zdravými stolnými tenistami získavali postupne veľké skúsenosti a športovú 
výkonnosť.  
     Veľké zmeny nastali po vzniku samostatného Slovenska a vzniku samostatného 
Slovenského zväzu telesne postihnutých športovcov (SZTPŠ) a Slovenského paralym-
pijského výboru (SPV). Na základe hráčskych skúseností a organizačných schopností 
som bol v r. 1993 poverený funkciou hrajúceho trénera slovenských telesne postih-
nutých stojacich stolných tenistov. Vek však pomaly pribúdal a v r. 1994 som si uve-
domil, že reálne sa na dvoch stoličkách sedieť nedá a rozhodol sa plne venovať funk-
cii trénera. Svoje rozhodnutie som neoľutoval a prvým výsledkom bolo vybojovanie  
účasti piatich hráčov na LPH 1996 v Atlante v USA a zisk prvých historických medailí. 
Prvou, absolútne neočakávanou, bola bronzová medaila v súťaži družstiev, ktorú 
získali Ladislav Gáspár a obrnár Emil Dowalovský. Ladislav Gáspár k nej  ešte pridal 
striebornú a bronzovú medailu v súťaži jednotlivcov. Okrem tejto paralympiády sa 
zúčastnil ďalších štyroch – r. 2000 – Sydney, r. 2004 – Atény, r. 2008 – Peking, r. 2012 
– Londýn, z ktorých doniesli jeho zverenci spolu 12 paralympijských medailí, z toho 2 
zlaté. Stolní tenisti boli pod mojím vedením rovnako úspešní aj na Majstrovstvách 
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sveta a Majstrovstvách Európy a na veľkom počte bodovacích turnajov po celom 
svete, na ktorých získali veľa pódiových umiestnení a zaradili sa do svetovej špičky.  

Ján Bezecný 
 

 
Zľava: Lálina a Jarda Dvořákovci, Věra Obrdová, Jitka Šlégrová, Milan Káňa, Anna 
Sýkorová, Emil Dowalovský, Miroslav Slimák, Fero Kán, Vladimír Hruška, Viliam  

Rosenberg, Ján Bezecný, Franta Kuník a Tomáš Hamara – všetko obrnári 

 
Spomienky na rekondičné pobyty ...  
 

... v hoteli Park v Hokovciach (15. 7. – 22. 7. 2023) 
 

Milí priatelia a členovia Asociácie polio, 
chcem sa s vami podeliť o svoje dojmy a postrehy z nášho rekondičného pobytu.  
     Cesta ubehla bez problémov vďaka navigácii a Janka ju zvládla bravúrne. Ubytovali 
sme sa v známom prostredí a na recepcii sme hneď dostali kartičky k lekárovi na 
nedeľu dopoludnia. V jedálni nás privítala vedúca a oboznámila nás - ako vždy - 
s programom týždňa. Po obede sme sa na izbách vybalili a posedeli v družnom rozho-
vore pri kávičke. Po večeri, pri ktorej nás čakalo vínko na privítanie,  sme si posedeli 
vonku na terase. Po dlhej ceste a horúčave, ktorá vydržala až do štvrtka,  sme boli 
dosť unavení a šli skôr zaľahnúť. Čo ma najviac zarazilo, bol veľký počet klientov, 
ktorý sa v tom týždni stretol v Hokovciach. Okrem nás v  počte cca 25 členov a iných 
cudzích návštevníkov prišla aj početná skupina organizácie z Levíc. Boli to rodičia 
a sprievodcovia mentálne postihnutých detí, ale boli to vlastne už dospelí s dušou 
dieťaťa po celý život. Nikdy som počas našich pobytov, ktoré sa konali vždy v auguste, 
nezaregistrovala v Hokovciach toľko ľudí. Náš dobre známy lekár nám predpísal pro-
cedúry a aj tam nastal problém. Procedúry vykonávala jediná rehabilitačná sestra 
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Evka, ktorú sme si pamätali z minulého roka, lebo Zitka maródovala. Samozrejme ani 
s veľkým nasadením to nestíhala, čas procedúr meškal, prípadne sa presúval. 
S ultrazvukom sestre Evke vypomáhal klient s downovým syndrómom, mladý Mirko. 
Každý z nás mal načasovanú len jednu klasickú masáž, ktorá trvala dosť krátko. Ma-
sér, ktorého som si pamätala z minulého roka, bol tiež vyťažený, tak som si dokúpila 
len jednu masáž naviac.           
      V pondelok popoludní sme si užívali vonkajší bazén, to bolo jediné miesto, kde sa 
dalo v tých horúčavách schladiť. Vysoké teploty mali tú výhodu, že voda v bazéne 
bola príjemná, osviežujúca, zďaleka nie taká studená ako vlani. Keďže niektorí z hostí 
boli vo vnútornom bazéne, tak počet ľudí vo vonkajšom bol znesiteľný, nie všetci ho 
navštevovali. Veľmi som ocenila, že Alicka mala k dispozícii kľúč od bezbariérovej 
sprchy na našom poschodí, ktorú som využívala. Bola oveľa bezpečnejšia ako zastara-
lé sprchové kúty na izbách. 
     Strava bola podobná ako po iné roky, raňajky formou výberu, na obed jedna po-
lievka a výber z troch jedál, rovnako aj na večeru. Prvé dva dni boli jedlá dosť preso-
lené, ale po sťažnostiach niektorých hostí sa to zlepšilo. Každý deň bol pri obede 
alebo večeri nejaký dezert. Vedúca nám vlani sľúbila, že zakúpia automat na kávu 
a ocenila som, že sľub dodržali: pri raňajkách sme mali na výber čiernu aj bielu kávu 
a cappuccino.  
     Po večeri sme sa ponáhľali na terasu, aby sme si mali kam sadnúť pri tom počte 
návštevníkov. Náš Janíčko Bartko sa veľmi snažil spestriť nám večer s gitarou 
a spevom, ale mal to ozaj ťažké, pretože sme sedeli po skupinkách roztrúsení pri 
všetkých stoloch. Samozrejme sa k spevu pridávali všade prítomní účastníci z Levíc. 
V stredu po večeri bola v hale diskotéka s hudobníkom na elektronických klávesoch 
a mysleli sme si, že sa aspoň tam spolu zídeme, ale parket bol plný tanečníkov, preto 
sme hudbu počúvali radšej vonku na terase. 
     Vo štvrtok sme mali vzácnu návštevu, popoludní prišiel predseda Milanko Dovhun 
s manželkou Helenkou, Anka Hmiráková s Rózkou Caňovou. Posedeli sme v hale pri 
družnom rozhovore do začatia krátkej schôdze, ktorá sa konala o 16 hod. Predseda 
na nej odovzdal najvyššie vyznamenanie SZTP v Bratislave za dlhoročnú aktívnu čin-
nosť Števkovi Grajcárovi a Anke Hmirákovej, ktorí si významnú plaketu plne zaslúžili 
a všetci sme im to priali. Počas krátkej diskusie sme sa rozprávali hlavne o cenovo-
dostupných vhodných lokalitách s bezbariérovým vstupom a s niekoľkými bezbarié-
rovými izbami a kúpeľňami pre naše ďalšie rekondičné pobyty. 
     V piatok sa počasie zhoršilo, ochladilo sa a vonkajší bazén zíval prázdnotou. Tak 
sme využili čas na balenie a rozhovory pri kávičke. V jedálni sa s nami odchádzajúcimi 
rozlúčila aj vedúca Píriová. Po večeri v hale nám na rozlúčku  hral na harmonike náš 
známy Milanko ľudové piesne aj skladby na želanie. V sobotu po raňajkách sme sa 
rozlúčili a postupne odchádzali domov. 
     Na záver chcem pochváliť nášho Janíka Bartka, ktorý - ako ste si všimli -  začal 
tohto roku nakrúcať a posielať nám videá z našich pobytov. Teším sa z toho, že máme 
vďaka nemu pekné spomienky, tak nech v tejto milej činnosti pokračuje aj naďalej. 
Napriek všetkým  kladom  či záporom rada prídem do Hokoviec aj na budúci rok, keď 
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mi to moje a manželove zdravie dovolí, lebo som si ich obľúbila. Verím, že s týmto 
optimizmom nie som sama. Teším sa ešte na stretnutie v Dudinciach vo Hviezde 
a všetkým členom želám krásne a pohodové prežitie leta.  

Anna Porembová 
      

... športový život v hoteli Hviezda v Dudinciach (3. 9. – 9. 9. 2023) 
 

     Milí priatelia, náš rekondičný pobyt bez športového ducha si asi nevieme predsta-
viť. Veľmi nás teší, že pri týchto akciách sa do zápolenia zapája stále viac ľudí, ktorí 
chcú svojou účasťou ukázať, že nepatríme do starého železa, ale že sa vieme hýbať 
a brať to všetko športovo a so žartom.  
     Podarilo sa nám zdarne uskutočniť podujatia v plávaní, chodení v bazéne, „delfí-
novanie“ v bazéne, hrať karty, hádzať šípky. Nemôžeme nespomenúť, že na dobrom 
priebehu týchto disciplín nám úspešne pomáhali aj naši členovia – priaznivci, ktorí  
nás motivovali k dobrým výkonom. Ak si pozrieme  dosiahnuté výkony v tabuľkách 
a vzájomne ich porovnáme - budeme milo prekvapení. Odmenou za dosiahnuté vý-
kony bol diplom a medaila (hoc‘  len fidorka ku káve).   
 

 
PLÁVANIE voľný spôsob     
 
POLIO ženy   POLIO muži   

1. 
2. 
3. 

Anka Porembová 
Anka Ogurčáková 
Ing. Rózka Caňová 

33,08 sec 
38,86 sec 
42,32 sec  

1. 
2. 
3. 

Ondrej Mocko 
Dušan Šebian 
Ing. Ján Bartko 

47,78 sec 
47,98 sec 
95.10 sec 

 
PRIAZNIVCI ženy   PRIAZNIVCI muži   

1. 
2. 
3. 

Janettka Takacsová 
Mgr Renáta Kschillová 
Marta Pahuliová 

26,27 sec 
35.39 sec 
36.60 sec 

1. 
2. 
3. 

Ján Ečery 
Miroslav Kľúčik 
Ing. Peter Pobežal 

1.44.37 min 
1.45.79 min 
2.00.34 min 

 
 

CHÔDZA V BAZÉNE 
 
 
 

1. 
2. 
3. 
4. 

Dušan Šebian 
Ondrej Mocko 
MUDr. Zuzka Baranová 
Mgr. Marika Mruzková 

30.84 sec 
42,70 sec 
53,42 sec 
54,52 sec 

 

DELFÍN V BAZÉNE 
 
 
 

1. 
2. 
3. 
4. 

Ing. Rózka Caňová 
Ondrej Mocko 
Mgr. Renáta Kschillová 
Jaroslava Nemčeková 

32,67 sec 
32,69 sec 
35,92 sec 
36,71 sec 
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ŠÍPKY 
 
 
 

1. 
2. 
3. 
4. 

Anka Chrenková 
Jaroslava Nemčeková 
Ing. Peter Pobežal 
Ing. Čestmír Mruzek 

34 bodov 
29 bodov 
19 bodov 
13 bodov 

 

KARTY – ŽOLÍK 
 
  

 1. 

2. 
3. 

Mgr. Marika Mruzková 
Mirko Kľúčik 
MUDr. Zuzka Baranová  

 

                                                                                              Spracoval: Milan Dovhun 
 
Vyhlásenie víťazov športových hier 
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... a návrat domov po pobyte v Dudinciach 
 

       Je nedeľa večer, včera som sa vrátila z rekondičného pobytu vo Hviezde 
v Dudinciach. Bola to posledná väčšia akcia tohto roku, mám pocit, že aj vydarená. 
Nastupovali sme v nedeľu popoludní a hneď po ubytovaní sme šli na rozpis procedúr. 
Medzitým sme už stretávali prichádzajúcich účastníkov, nasledovali zvítania, objatia. 
Začínali sme výdatnou večerou. 
       Pondelok dopoludnia už mnohí mali procedúry, niektorí začínali neskôr. Hotel bol 
plne obsadený, preto niektorí účastníci mali procedúry až na druhý alebo tretí deň.  
Najviac si užili tí, ktorí holdujú plávaniu. A toto využil aj náš predseda Milan, ktorý 
zorganizoval súťaže vo viacerých vodných disciplínach. Už minulý rok v Hokovciach sa 
osvedčila táto súťaž.  
       Počasie sa nám vydarilo ako na objednávku, chodili sme na prechádzky a užívali si 
ešte koniec leta. Mne veľmi pomohli Janka a Helenka, ktoré mi požičali svoje elektric-
ké vozíky. Vďaka nim som si mohla „pobehať“ aj po obchodoch. 
       Vo štvrtok večer sme mali posedenie s bohatou tombolou. Zároveň sa tam usku-
točnil aj turnaj v hádzaní šípok. Milan vyhodnotil súťaženie vo vodných disciplínach, 
rozdali sa diplomy a medaily. Naši gitaristi Janko a Ondro nám pritom vyhrávali na 
gitare.  
       Týždeň ubehol veľmi rýchlo a prišlo sobotné ráno a lúčenie. Domov som odchá-
dzala s celkom dobrým pocitom, dúfam, že aj vy všetci. Želám si, aby sme v zdraví 
prežili zimu a v máji sa mohli v hojnom počte zúčastniť na víkendovom stretnutí. 
       Dovidenia priatelia! 

                                                                                                  Alica Suchá 
 

Kremnická barlička 19. ročník 2023 
 

        V dňoch 8. až 10. septembra 2023 sa uskutočnil 19. ročník Kremnickej barličky 
v priestoroch rekreačného strediska Toliar v Kremnici. Každoročne sa tu schádzajú 
priaznivci a milovníci dobrého slova, dobrého hlasu, dobrého vzťahu, priateľstva 
a súdržnosti. Ľudia, ktorí prednášajú básne a prózu  ako aj prezentujú aj vlastnú tvor-
bu poézie a prózy. Ľudia a kolektívy, ktorí vystupujú v sólovom aj kolektívnom speve. 
Ľudia, ktorí chcú a vedia pobaviť nielen seba, ale aj ostatných. Ľudia, ktorí nadväzujú, 
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upevňujú a udržujú vzájomné priateľstvá bez ohľadu na svoje postihnutie. Ľudia po-
dávajúci pomocnú ruku a radu pri riešení problémov.      
Ako obyčajne, vlastný priebeh súťaže otvorila Ing. Monika Vrábľová. Privítala hodno-
tiacu porotu, bez ktorej by vyhodnocovanie výsledkov súťažiacich nebolo možné,  ako 
aj zástupkyňu primátora mesta Kremnica, ktorý prevzal záštitu nad týmto podujatím. 
Súčasne poďakovala prítomným za spríjemnenie týchto priestorov o ručné diela vy-
stavené na stoloch.  
     Za našu Asociáciu polio v SR sme vystavovali ručne zdobené perníky a voskové 
sviece. Niektoré diela sme darovali do tomboly. Pekné ručné diela vystavovala ZO zo 
Žiliny, ZO z Trenčína, ZO z Bratislavy.  Škoda, že Ing. A. Chudá poslala e-mailom krásne 
vytvorené maľby len dva dni pred konaním Kremnickej barličky. Verím, že jej dielka 
ozdobia našu výstavku na 20. ročníku Kremnickej barličky.     
     Konanie tohtoročnej Kremnickej barličky bolo v termíne, keď sme mali rekondičný 
pobyt vo Hviezde Dudince. Určite by sa jej konania zúčastnili viacerí naši členovia. Nie 
je problém, aby ste sa prihlásili, veď viackrát ste sa predošlých ročníkov zúčastnili 
a môžete na Kremnickej barličke stretnúť svojich starých dobrých kamarátov – priate-
ľov, ktorých ste roky nevideli. Nedalo nám, aby sme našu Asociáciu polio v SR nepre-
zentovali. Helenka predniesla vlastnú tvorbu v próze – obsadila 3. miesto. Snažili sme 
sa zaspievať zmes rusínskych piesni, trochu ma zbrzdila nepredvídaná tréma, ale 
potlesk ju zmazal. Musím pripomenúť, že sme spolu s Jankom Ečerym podľa možnosti 
prispeli k zdarnému priebehu a organizácii, veď vyťaženosť p. Vrábľovej a p. Bohusla-
vovej bola enormná. Po vyhodnotení vlastnej súťaže a odovzdávaní diplomov a cien 
porotou sa oficiálna časť skončila okolo 16,30 hod. Nezabudlo sa ani na krst  novej 
štrnástej zbierky básnickej a prozaickej tvorby  ľudí s telesným a ťažkým zdravotným 
postihnutím pod názvom „ Muselo to prísť...“.  
 

 

 
  Krst zbierky na Kremnickej barličke Pokrstená zbierka „Muselo to prísť ...“ 

 

Tento krst zbierky pripadol mne. Zbierku som pokrstil lístím ako symbolom, ktorý 
lieta a zaletí ku každému z nás, aby nám doniesol  do našich domovov a sŕdc pocity, 
ktoré do tejto zbierky autori vložili.  

Milan Dovhun 
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Makarská? No, jednoducho riviéra! 
 
     Riviéra - pobrežie vhodné na kúpanie. A Makarská riviéra je jednou z najkrajších, 
najobľúbenejších a najnavštevovanejších oblastí celého Chorvátska. Makarská (ako je 
často názov Makarská riviéra skracovaný) sa rozprestiera pri úpätí pohoria Biokovo 
a tiahne sa od letoviska Brela na severe až po Gradac na juhu. Celá riviéra meria na 
dĺžku viac ako 60 kilometrov. 
 

     Ani neviem, kedy som o hoteli Biokovka v Makarskej prvýkrát počula. A vôbec o 
Makarskej riviére, kam jazdili obrnári. Bolo to ešte na rekondíciách Asociácie polio. O 
svojich zážitkoch nám rozprávali Dlabalovci a Petríkovci, o tom, ako tam s rodinami 
radi chodia, aké je výborné ubytovanie, prístupné more a vôbec, že je tam fajn.  Po-
tom to bolo v Janských Lázňach, kde sa obrnári chválili, ako chodia skoro pravidelne 
do Makarskej. Čo bolo dôležité, že je tam na malom móle sedačka, ktorou sa dá 
zviesť do mora. Niektorí idú súkromne, iní hromadne s rôznymi organizáciami zdra-
votne postihnutých. Tento rok nám možnosť zájazdu do Makarskej ponúkla aj naša 
asociácia. Priznám sa, najprv sme boli nadšení, že je tu táto ponuka. S manželom sme 
zvažovali, že by sme sa zúčastnili s tým, že cestu absolvujeme svojim autom. Po  dlh-
šom premýšľaní sme skonštatovali, že cestou by sme museli mať jednu prestávku na 
spanie, a to už by nebolo ono. Keďže v ponuke nebola určená jednoznačná doprava, 
vzdali sme to. 

         
        Na rekondícii v Janských Lázňach, hneď po našom víkendovom stretnutí 

v Tepliciach, ma oslovili, či by sme nešli s pražskou Asociáciou muskulárnych distrofi-
kov (AMD) do Biokovky na Makarskej, že majú dve voľné miesta. AMD je 
v organizovaní týchto zájazdov skúsená, organizuje ich už niekoľko rokov. Cesta bola 
plánovaná bezbariérovým autobusom. Tak sme vyslovili želanie, že ak nám zoberú 
naše skútre, ideme. Zobrali, a tak sme šli! 
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   Vyrazili sme v utorok v podvečer 
z Prahy. S cestovnou kanceláriou „Za 
sluncem, s.r.o.“ a s veľkokapacitným 
autobusom spoločnosti Pragotour, 
ktorý mal nainštalovanú zdvíhaciu 
rampu pre vozičkárov. V autobuse 
boli vybrané sedadlá, na miesta kto-
rých boli „priskrutkovaní“ vozičkári. 
Musím skonštatovať, že hneď na 
začiatku som sa presvedčila, s akou 

báječnou partiou ideme. Okrem šoférov s nami cestovali dvaja asistenti. Obdivovala 
som, s akým kľudom a samozrejmosťou v prestávkach odskrutkovali vozičkárov, zvá-
žali ich dole a potom spätne nakladali. Priznám sa, že rampu som používala aj ja, 
nedá sa nič robiť, schody už nezvládam. A preto som aj do toho išla. Do Makarskej 
sme dorazili v stredu po deviatej hodine. Nasledovalo vyloženie z autobusu a hneď aj 
ubytovanie, izby už boli pripravené. Mali sme jednu z bezbariérových izieb, dostatoč-
ne veľkú, aby sme si cez noc mohli nabíjať naše skútriky.  
 
     Tak začal náš pobyt. Ihneď po vybalení sme naštartovali naše skútre a vyrazili na 
okružnú jazdu po prímorskej promenáde. Večer sme zahájili v jedálni, mali sme pol-
penziu. Jedlo bolo ponúkané bufetovým spôsobom a personál nám vyšiel v ústrety, 
že sme mohli prísť o pol hodiny skôr, aby sme sa neplietli so zdravými. No a bolo 
z čoho vyberať. Musím povedať, že oči nám jedli viacej, ako sme boli schopní skon-
zumovať. To isté platilo aj o raňajkách. Obedy nám vôbec nechýbali, stačilo si dať 
zmrzlinu alebo ovocie.   
 
     A teraz k tomu najdôležitejšiemu - kúpaniu 
sa v mori. Využila som samozrejme sedačku 
do mora, bolo to fajn. Plávala som,  plávala 
a akosi ma to ani nebavilo. Keď som išla 
z vody, asistent sa ma opýtal, kedy pôjdem 
zase do mora a ja, že asi už nie. Opaľovanie už 
nie je pre mňa a ani by som sa nevedela 
zdvihnúť z ležadla, nieto ešte zo zeme. Ale v 
hoteli sa nachádzajú dva bazény s morskou 
vodou, jeden s prírodne teplou a jeden 
s vyhrievanou vodou, s možnosťou sedačiek 
pre vozičkárov. Tie som nepotrebovala, lebo 
tam boli vynikajúce schody. Takže som každý 
deň plávala vo vnútornom bazéne a bola som 
spokojná. Možno si poviete, na čo si išla 
k moru, keď si sa v ňom nekúpala. No, chcela 
som to vyskúšať a bola som rada, že som mala tú možnosť ísť s výbornou partiou 
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myopatov. Možno, za mladších čias, keď som bola mobilnejšia, by som to more využi-
la viacej aj s opaľovaním.  
 
     Čo ma najviac fascinovalo a budem na to rada spomínať? Úžasné skalnaté hory 
hneď za nami. Atmosféra prímorského mestečka pri našich večerných vychádzkach 
po promenáde – všade plno ľudí, kaviarne, reštaurácie, obchodíky s rôznymi suve-
nírmi, hudba, výborná nálada. V neposlednom rade všetci spoluúčastníci zájazdu. Boli 
omnoho viac postihnutí ako my, ale vďaka svojim asistentom si mohli užívať všetky 
vymoženosti kúpania sa v mori, v bazéne, spoločných vychádzok po promenáde. 
Obdivovala som ich entuziazmus aktívneho života s ťažkým fyzickým hendikepom. 
Máme sa od nich čo učiť.  

 

S krásnymi spomienkami pozdravujú 
 Mruzkovci  

 
Moje Bojnice 2023 

 
     Po počiatočných komplikáciách s vystavením Návrhu na kúpeľnú liečbu u môjho 
nového praktického lekára, ktorý mi skopíroval návrh spred dvoch rokov aj s dátu-
mom a tvrdil mi, že interné vyšetrenie od poslednej operácie platí šesť mesiacov, 
absolvoval som prehliadku a dostal odporučenie aj od rehabilitačného lekára. Ná-
sledne som s týmto návrhom navštívil moju neurologičku, ktorá mi oznámila, že ten-
to návrh mi nepodpíše, lebo ona nemá vo svojom zozname moju diagnózu v kategórii 
A, ale iba v kategórii B.  A tak som k návrhu priložil jej posúdenie môjho technického 
stavu z minulej návštevy, však môj zdravotný stav sa nemení a už dvakrát mi návrhy 
podpísala. Asi sa zle vyspala.      
    S týmito dokumentami som šiel na pobočku poisťovne Dôvera. V prvej sekunde ma 
upozornili na nesprávny dátum, potom na dátum interného vyšetrenia, ktoré platí iba 
tri mesiace a pacientom nad šesťdesiatkou bude potrebné doložiť aj RTG pľúc. A tak 
som sa vrátil k praktickému lekárovi, „poďakoval mu“ a proces sa zopakoval 
s pozitívnym výsledkom, ibaže s mesačným oneskorením. Ale stálo to za to. 
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   V prekrásnom prostredí kúpeľov a okolia sme strávili už náš tretí liečebný pobyt. 
Manželka ako pooperačný stav, po dvojnásobnej operácii driekovej chrbtice, mala 
nárok na štyri týždne a ja na PPS iba tri, tak som si týždeň doplatil ako samoplatca 
(567 eur na týždeň). 
Kúpele Bojnice po komplexných rekonštrukciách sa skladajú z pôvodných kúpeľných 
domov MIER s ubytovacími domami, liečebného domu  BORINA (bývalý LÚ BANÍK), zo 
zrekonštruovaného domu Velčický dom a novšieho liečebného domu LYSEC. 
     My sme boli ubytovaní (samozrejme s rôznymi príplatkami) v asi pätnásťročnom 
Liečebnom dome LYSEC. Tento luxusný liečebný dom, vraj bezbariérový, sa využíva 
hlavne na komerčné účely. Má síce šesť bezbariérových izieb, ale na procedúry pre 
menej  pohyblivých klientov nie sú zariadení, a to ani napriek úsiliu neskutočne 
ochotného personálu. Ak som dobre pozeral, tak vozíčkar sa  po mnohých schodoch 
a úzkych priechodoch do bazénov s termálnou vodou vôbec nedostane. 
     V komplexe MIER sa nachádzajú štyri termálne bazény a jeden vonkajší: 
➢ Jánov (bývalý Modrý)  s rozmerom asi 10x10m a teplotou vody cca 34 stupňov sa 

ako jediný nachádza mimo objekt Mieru. Nachádza sa pri ňom aj Soľná jaskyňa 
a Kúpeľná kaviarnička; 

➢ Zelený bazén s rozmerom cca 20x8 m s teplotou vody cca 32 stupňov sa využíva 
na skupinový liečebný telocvik a aj ako plavecký, so silným protiprúdom a ma-
sážnymi atrakciami; 

➢ Žltý bazén s rozmermi 7x7m a teplotou vody cca 37 stupňov sa využíva ako seda-
cí s atrakciami a pobytom maximálne 20 min.; 

➢ Morský (bývalý Biely) s rozmermi  6x6 m a teplotou cca 36 stupňov sa využíva 
ako relaxačný sedací  a obsahuje aj morskú soľ (vraj z Jadranu) a s protiprúdmi aj 
imituje morské vlny s pobytom maximálne do 20 min.; 

➢ vonkajší plavecký bazén s rozmermi 25x15 m s teplotou vody cca 30 stupňov je 
určený pre relaxačné plávanie s atrakciami. Tento bazén je asi jediný, ku ktorému 
sa vozíčkar dostane a ochotný plavčík ho pomocou hydrauliky spustí do vody 
a naspäť. V prístavbe je vybudované wellness centrum so saunami, masážami 
a obrovskou „činkovňou“, ako aj malý bufet na občerstvenie s posedením pri ba-
zéne.       

     Inak v liečebnom dome Lysec sa poskytujú všetky elektroprocedúry, oxygenotera-
pia, CERAGEM lôžka, perličkové a masážne vane, Kneippov chodník a samozrejme aj 
individuálne cvičenia a masáže podľa predpisu lekára. Dajú sa však dokúpiť aj ďalšie 
procedúry bez lekárskeho predpisu a k dispozícii sú aj kozmetika, manikúra, pedikúra 
a malý obchodík s tlačou a drobnými potrebami. 
     Počas záverečného pohovoru s pani primárkou som sa opýtal aj na jej skúsenosti 
s liečením našej diagnózy, ale ona osobne by neodporúčala tieto kúpele pre menej 
pohyblivých a nesamostatných pacientov. Počas jej pôsobenia v kúpeľoch sa lieči asi 
tak 25-30 pacientov s PPS ročne. A to neuvažujeme o vysokých finančných nákladoch 
na pobyt v tomto zariadení. 
      Ak by som mal zhodnotiť náš tretí pobyt v týchto kúpeľoch, tak by som im udelil 
titul 1AAAA. Tieto kúpele sa v mojich očiach radia medzi najkrajšie, najudržovanejšie 
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a s výzdobou všetkých zábradlí a balkónov státisícmi červených muškátov a fialových 
petúnií, ladia s dokonale udržovaným parkom s viacerými jazierkami, s leknami 
a kačičkami, vhodným na nenáročné prechádzky aj pre ťažšie chodiacich pacientov. 
Nenáročné sú aj prechádzky na bojnickú Kalváriu, na kúpalisko Čajka, k Bojnickému 
zámku, k svetoznámej zoologickej záhrade, či na pešiu zónu Bojníc s kostolom sv. 
Martina alebo k jaskyni pračloveka. Pre tých menej zdatných jazda vláčikom po okru-
hu Bojnicami alebo na vyhliadkovú vežu vysoko nad Bojnicami  s výhľadmi do široké-
ho okolia. 
     Počas nášho pobytu tu takmer denne hrala nejaká populárna skupina, k tancu, ale 
aj len tak, na počúvanie. Hlavne v reštaurácii „Pod platanom“ (bývalá JAMA) alebo 
v Kúpeľnej kaviarničke. 
     V neposlednom rade treba spomenúť aj rozsiahlu výstavbu nových komplexov, 
ako areál reštaurácie Mlyn s novými jazierkami, vodotryskami, altánkami s imitáciou 
vodného kolesa a množstva atrakcií pre deti, nedokončený LD Martin, ale už 
s výzdobou balkónov s tisíckami muškátov, či príprava komplexu Terezka nad novým 
jazierkom so svietiacimi fontánami, zatiaľ však bez hudobného doprovodu, ktoré sa 
spúšťajú každú celú hodinu na 15 minút večer a lákajú množstvo pacientov. 
     Deväť liečebných prameňov po celom areáli kúpeľov je chránených typickými 
vežičkami s popisom chemického zloženia liečivej vody a niektoré pitné sú opatrené 
pitnými fontánkami.                          
     Toto všetko sa už nedá porovnávať so spomienkami na môj pobyt v roku 1991 
alebo 1995, keď som bol s našou diagnózou prvý krát v týchto kúpeľoch, namiesto 
určených Rajeckých Teplíc, ale pod kuratelou našej pani Dr. Gazdíkovej. 
  

    A na záver, ak sparafrázujeme tetu Vieru Bálintovú: 
...skončil sa už príbeh ten, skryl sa opäť do písmen. A o dva roky, v tento čas, navští-
vime Bojnice zas.  

Miloš Stilhammer 

 

Kúpele Nimnica – krátky pohľad z perspektívy vozičkára 

     Keďže sa tohtoročné jesenné (podľa počasia skôr letné) Dudince prekrývali 
s rodinnými stretnutiami, rozhodli sme sa stráviť v polke septembra niekoľko dní 
v Nimnici, známych kúpeľoch na brehu Nosickej priehrady neďaleko od Púchova. Boli 
sme tam na skok pred pár rokmi, zdalo sa nám vtedy, že by možno stálo za hriech ísť 
tam rovno aj na nejaký kratší relaxačný pobyt.  

     Z Bratislavy to nie sú ani dve hodiny cesty, pred kúpeľným domom Salvator sme 
zaparkovali po pol jedenástej, nasledovali kroky, ktoré bežne absolvujeme pri po-
dobných príležitostiach: prihlásenie sa na recepcii, vypísanie základných dokladov, 
návšteva lekára, rozpísanie procedúr na celý pobyt, ubytovanie.  

     Pre tých, ktorí kúpele Nimnica nepoznajú a možno by tam niekedy chceli ísť na 
liečebný či relaxačný pobyt, tu je niekoľko mojich postrehov. Sú to informácie, ktoré 



 

 

38 

 

na stránke kúpeľov (www.kupele nimnica.sk) nenájdete, mohli by vám však pomôcť 
pri rozhodovaní.   

     Zdravotná starostlivosť: Kúpele Nimnica majú kapacitu 540 lôžok, zodpovedá tomu 
aj počet slúžiacich lekárov a zdravotných sestier v štyroch ambulanciách. Pacientov 
s našou diagnózou tam veľmi nemávajú, takých, čo chodia s barlami tiež veľmi nie, 
väčšina klientely prichádzajúcej s rôznymi indikáciami cez zdravotné poisťovne sú 
ľudia v produktívnom a postproduktívnom veku, podiel poistencov a samoplatcov sa 
však postupne mení, podľa niektorých interných zdrojov sa kúpele stávajú skôr wel-
lness rezortom ako liečebnými kúpeľmi (samoplatcovia platia viac ako zdravotné 
poisťovne, zisk je tak istejší a väčší).   

     Procedúry a ich dostupnosť: Všetky liečebné procedúry sú umiestnené v hlavnej 
a najväčšej budove kúpeľov, v kúpeľnom dome Balnea Grand. Dostupnosť „suchých“ 
procedúr je veľmi dobrá, pri tých „mokrých“ si našinec s barlami musí dávať veľký 
pozor, šmýka sa to tam všade i keď podlahy sa vytierajú takmer permanentne. Prí-
stup do bazéna je veľmi dobrý, k dispozícii je samostatná šatňa (pre jedného vozičká-
ra), veľmi ochotný a ústretový personál vás vie odviezť vozíkom so zdvíhacím zaria-
dením k bazénu i spustiť vás do vody, rovnako i späť. Nevýhodou je, že neveľký bazén 
(cca 20x15 m) je dostupný len v predpísaných časoch po 30 minút pre max. počet 12 
klientov, ak by ste chceli viac, môžete si dokúpiť.     

     Ubytovanie: Pri objednávaní pobytu sme si z viacerých možností vybrali tú, ktorá 
jediná ponúkala bezbariérové izby (Caritas I) – majú ich tam celkovo deväť, všetky sú 
na prízemí, netreba riešiť ani schody, ani výťahy. Dvojlôžková izba je celkom prie-
stranná, kúpeľňa s WC tiež, sprcha je naozaj bezbariérová, ale ešte nejaké madlá po 
stranách by rozhodne pomohli. Veľkým mínusom bezbariérových izieb je umiestne-
nie v objekte vzdialenom cca 130 metrov od hlavnej budovy Balnea Grand, kde 
(okrem soľnej jaskyne) sú všetky procedúry a kde sa chodí na stravu. Stačí, ak vonku 
prší (ako nám lialo v utorok ráno), máte problém dostať sa či už do jedálne alebo na 
procedúry bez toho, aby ste nezmokli, o situácii v zimných mesiacoch ani nehovorím. 

     Parkovanie: Okrem dvoch veľkých verejných parkovísk pred budovou KD Salvator 
je v celom areáli niekoľko desiatok parkovacích miest pre držiteľov parkovacích preu-
kazov, a to priamo pred jednotlivými kúpeľnými domami (okrem hlavnej budovy 
Balnea Grand) – vjazd do vnútorného areálu je však možný len s osobitným parkova-
cím preukazom viazaným na konkrétne parkovacie miesto. Je to dobré a pre nás 
menej zdatných aj veľmi ústretové riešenie. 

     Stravovanie: Stravuje sa bufetovým spôsobom pri raňajkách, obedoch i večeriach, 
jedlo ako aj šaláty, dezerty a nápoje si treba doniesť k stolu, niekedy i desiatky met-
rov, obsluha má však snahu vzhľadom na vaše možnosti posadiť vás čo najbližšie 
„k zdroju“. Tým, že stravníci si nosia na stôl polievky a nápoje, často sa stáva, že niečo 
sa dostane aj na podlahu (keramická dlažba), čím sa jedáleň stáva pre nás dosť riziko-
vým miestom. Všimli sme si však, že niektorým, ťažšie chodiacim stravní-
kom, klientom zdravotných poisťovní, hlavné jedlo obsluha roznáša priamo na stôl.  
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     Areál: Jednotlivé objekty kúpeľov sú vybudované na svahu, čo v praxi znamená, že 
roviniek medzi nimi veľa nie je, buď idete do kopca alebo z kopca, niekde miernejšie-
ho, niekde prudšieho. Pohyb po areáli by som na vlastných zvládal dosť ťažko, na 
vozíku by som sa tam sám nemal šancu pohybovať, i s pomocou by to bolo veľmi 
náročné. Mal som tam však skúter, ten všetky tieto problémy vyriešil za mňa, dostal 
som sa s ním všade, kam som  potreboval. Areál je inak veľmi pekne vybudovaný, 
udržiavaný, pri dobrom počasí ideálne miesto na oddych a prechádzky.  

     Záver: Kúpele Nimnica sú príjemné a zaujímavé miesto na relax či na kompletnú 
21-dňovú kúpeľnú starostlivosť v indikačnej skupine A či B, pre ľudí s výraznejšími 
problémami mobility, najmä tých o barlách či na mechanických vozíkoch by som ho 
však veľmi neodporúčal. Je to však ideálne miesto pre „zdravých“ a mobilných či 
mobilnejších, prípadne pre odvážnejších a tých z nás, čo sú dobrodružnejšej povahy, 
prípadne majú obľubu v adrenalínových športoch. Kúpele nie sú vhodné ani pre naše 
prípadné stretnutia – dôvody sú popísané vyššie, prirátať k nim možno aj pomerne 
vysoké ceny (všetky cenníky sú na stránke kúpeľov). 

Štefan Grajcár 
    

 
 

V roku 2023 nás navždy opustili... 
 

Irena Kováčová 
zo Spišskej Novej Vsi 

vo veku 83 rokov 

       Terézia Antošovská 
z Bratislavy 

vo veku 79 rokov 

  

 

   Michal Bednár               
z Levoče 

 vo veku 66 rokov 

 

JUDr. Eva Borovičková 
z Košíc 

vo veku 68 rokov 
  

 

Neplačte, že sme odišli, len kľud a mier nám prajte,  
a v srdci večnú spomienku si na nás  zachovajte. 
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Jubilanti 2024 

 
55 rokov   

26. 2. Juraj Bičan Trenčín 
   

60 rokov   
19. 1. 
24. 3. 

7. 7. 

Viera Pečeňáková   
Jana Smoterová   
Eva Maďarová 

Lipovník 
Košice 
Bratislava 

   
65 rokov   

21 .1. 
24. 1. 
20. 4. 

5. 6. 
17. 7. 
16. 8. 

Ivan Kolek   
Eva Lazurová   
Pavol Ostáš   
Helena Kučeriaková   
Anna Chrenková  
Ján Ečery   

Šenkvice 
Vyšné Remety 
Handlová 
Pezinok 
Bratislava 
Bratislava 

   
70 rokov   

18. 2. 
27. 2. 
11. 4. 
13. 5. 
20. 6. 
27. 6. 
29. 6. 
27. 7. 
5. 11.  

Ing. Gejza Bodon   
Ing. Alena Chudá   
Mária Králová   
Ing. Rozália Caňová   
Janka Krochliaková   
Emília Pazderová   
Mária Mahútová   
Mgr. Renáta Kschillová   
Anton Sádecký   

Košice 
Trenčín 
Trenčín 
Nitra 
Poprad 
Námestovo 
Žilina 
Smolenice 
Dubnica nad Váhom 

   
75 rokov   

3. 2. 
16. 6. 

11. 10. 
8. 12. 

Oľga Kľocová   
Mária Bičanová   
Igor Bobot   
Mária Varhaníková   

Martin 
Trenčín 
Trenčín 
Štúrovo 

   
80 rokov   

5. 4. 
10. 5. 
12 .9. 

27. 11. 

Jozef Hradiský   
Anna Ostitá (Gombíková)   
Ing. Mária Schneková   
Viktória Balajová   

Považská Teplá 
Trnava 
Banská Bystrica 
Košice 
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85 rokov   
25. 2. 
23. 9. 
27. 9. 
6. 12. 

28. 12. 

Ľudmila Kolečkárová   
Jolana Paldusová   
Rozália Dzurejová   
Ing. Jozef Danek   
Dr. Jozef Tlamka   

Uherské Hradiště 
Bratislava 
Odorín 
Bratislava 
Liptovský Mikuláš 

   
86 a viac rokov  

20. 10. 
30. 10. 

22. 2. 
29. 10. 
19. 11. 

16. 5. 

Emil Porubský   
Mária Varszegiová   
Zuzana Lichtensteinová   
Ing. Alica Suchá   
Alžbeta Krupková   
MUDr. Oľga Pilcová   

Janovce 
Košice 
Turčianske Teplice 
Bratislava 
Humenné 
Liptovský Mikuláš 

 

V krásny deň Tvojich narodenín, prišli sme k Tebe s pozdravením 
nech Ti šťastia slnko svieti, v ďalšom žití dobre je ti 

radosti si veľa uži, zdravie stále nech ti slúži 
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Rada AP v SR 

Predseda: Ing. Milan Dovhun, Hlavná 64, 930 25 Vrakúň 
Tel.: 031/5694 192, 0903/141 030, 
e-mail: dovhunmilan@gmail.com 

Podpredsedníčka: Ing. Alica Suchá, Na barine 5, 841 03 Bratislava 
Tel.: 02/6542 7959, 0903/949 136,   
e-mail: suchaalica@gmail.com 

Tajomníčka:                Mgr. Anna Hmiráková, M. R. štefánika 589/68, 907 01 Myjava 
Tel.: 0904/977 341 
e-mail: a.hmirakova@centrum.sk, annah589@gmail.com 

Hospodárka: Ing. Marcela Gašová, Narcisová 21, 900 42 Dunajská Lužná 
Tel.:  0903/186 110, 
e-mail: gasom@centrum.sk 

Členka:   Helena Kánová, L. Dérera 2, 831 01 Bratislava 
Tel: 02/5477 2951, 0914/147653 
 

Kontrolná komisia AP v SR 

Predsedníčka: Jana Šebianová, Novozámocká 2473/3, 960 01 Zvolen 
Tel.: 0908/148 544 
e-mail: j.sebianova@gmail.com 

Členovia: Ondrej Mocko, Blatná ul55/15, 930 13 Horné Mýto 
Tel.: 0911/750 357 
e-mail: anrym799@gmail.com 
 

Anna Porembová, Švábska 35, 080 05 Prešov 
Tel.: 0918/460 906 
e-mail: aporembova@gmail.com 

 

   
 
Asociácia polio v SR občianske združenie IČO: 30790255 

Sídlo:  Ing. Milan Dovhun 
Hlavná 64/38 
930 25 Vrakúň 

Bankové spojenie:  
 

Prima banka Slovensko, a.s. 
Pobočka Zohorská 1, 841 04 Bratislava 
 

Číslo účtu 
SK03 5600 0000 0086 2977 1001 

Mobil: 0903 1241 030 
E-mail: 
Web: 

asociaciapolio@centrum.sk 
www.polio.sk 

     
 

mailto:dovhunmilan@gmail.com
mailto:suchaalica@gmail.com
mailto:a.hmirakova@centrum.sk
mailto:annah589@gmail.com
mailto:j.sebianova@gmail.com
mailto:anrym799@gmail.com
mailto:asociaciapolio@centrum.sk
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O z n a m 

 
Rada Asociácie polio oznamuje členskej základni, že sa mení funkcia zostavovateľa 
nášho časopisu. Túto funkciu, počnúc týmto číslom bude vykonávať Rozália Caňová, 
čiže naša Rózka. Príspevky do časopisu posielajte na e-mail:  
rozaliacanova@gmail.com, tel.: 0903/435427. 
Rózka, prajeme veľa úspechov v tejto práci. 
 

 

 
 

     Všetkým našim členom prajeme pokoj-

né a radostné vianočné sviatky a do no-

vého roku 2024 veľa šťastia, spokoj-

nosti a pevného zdravia!  

      Rada AP v SR 

mailto:rozaliacanova@gmail.com
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